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وزیر اقتصاد: 

زمان صدور مجوز 
گمرکی نصف شد

افزایش ۲۶ درصدی 
تسهیلات پرداختی بانک ها

واردات خودروهای ۱۰ هزار 
یورویی در اولویت است
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سرمقاله

آزادسازی زمین 
برای تولید مسکن

آزادسازی زمین اصلی ترین 
راهکار برای کاهش تلاطم 
های حوزه مسکن محسوب 
می شود. آمار و ارقام نشان 
می دهد که ساخت مسکن در ده سال اخیر نسبت 
به دهه  قبل خود، یک سوم کاهش یافته و به نسبت 
تقاضای مسکن، ســاخت و عرضه صورت نگرفته 
اســت.  براین اســاس ناترازی در عرضه و تقاضا، 
بازیگران اصلی تلاطمات هســتند و آزاد سازی 
زمین و ساخت و عرضه مسکن جدید از اصلی ترین 
راهکار ها برای کاهش تلاطمات در حوزه مسکن 
است. در حال حاضر کمتر از نیم درصد از اراضی 

کشور به صورت... 

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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ریل گذاری  دانش بنیان ها 
برای عبور از تحریم ها

تقاضای ارز در بازار غیررسمی کاهش یافت

تداوم روند کاهشی نرخ ارز 
صفحه۲

صفحه۲

منابع  مالی 
آزاد شده  متعلق  
به  مردم  ایران  است

رئیس   جمهور   در   نیویورک: 

اهتمام جدی دولت سیزدهم برای صنعتی کردن 
کشور با حفظ ملاحظات زیســت محیطی با ورود 
نخبگان دانشگاهی شتاب و برمدار توسعه قرار گرفته 
است. نگاهی به نظام های اقتصادی و اجتماعی در 
بسیاری از کشورهای پیشرفته و نـو توسـعه یافتـه 
و بـــه ویـــژه جهان نشان می دهد که گسترش و 
حمایت از شـرکت هـای دانش بنیان یکی از اولویت 
های اساســی در برنامه های توســـعه اقتصادی و 
اجتماعی این کشورهاست.  این شرکت هـا با وجود 
آنکـه بـه ســـرمایه گـــذاری کمتری نیاز دارند، 
بازدهی بیشـتری داشـــته و در ایجـاد اشـتغال، 
ایجـاد بسـتر مناسـب بـــرای نوآوری و اختراعات 
و افزایش صادرات ایـــن کشـورها، نقـش مهمـی 
دارنـد. چراکه شـرکت هـــای کوچک و متوسط 
آسان تر می توانند خود را بـــا تغییـرات پرشـتاب 
محیطـی منطبـق کـرده و نسبت به عوامل اقتصادی 
و سیاسی سریعتـــر واکـنش نشـــان می دهند.  
همچنین این شرکت ها نقش شــگرفی در تامین 
نیازهای اساسی و راهبردی شــرکت ها، صنایع و 
سازمان های دیگر دارنـد کـه ایـن امـر می تواند در 
کـاهش فراگیـر اثـرات تحـریم هـای بین المللی 
بر کشور قابل توجه باشد. در ســال کنترل تورم و 
رونق تولید می بایســت تولید و توســعه صادرات 
شرکتهای دانش بنیان در اولویت قرار گیرد. در حال 
حاضر فناوری اطلاعات این بستر را فراهم کرده تا از 
این فرصت به نحو احسن استفاده کنیم و گام های 
 مثبتی در جهــش تولید و صــادرات دانش بنیان 
برداریم. ابزار خنثی سازی تحریم ها در شرایط فعلی 
پیشروی به ســمت اقتصاد دانش بنیان است. در 
شرایطی که اقتصاد تک قطبی و وابسته به نفت از 
شرایط تحریم تاثیر می پذیرد، می توانیم از شرکتهای 
دانش بنیان و تولید و صادرات کالاهای تولید شده 
توسط آنها، ارزآوری کشــور را افزایش دهیم. امروز 

شرایط مناسبی برای فعالیت...

اجتماعی

به گفته معاون مبارزه بــا جرایم جنایی پلیس آگاهی 
تهران، برخی نوجوانان با تاثیرپذیری از شــبکه های 
اجتماعی اقدام به تشــکیل باندهای مجرمانه و تهیه 
سلاح سرد و گرم می کنند. ســرهنگ مرتضی نثاری 
در یک برنامه رادیویی در مورد آسیب شناسی جرایم 
خشن و زورگیری گفت: دســته ای از مجرمیان افراد 
سابقه داری هستند که به طمع ربودن مال افراد دست به 
جرایم خشن و هنجارشکنانه می زنند و همچنین برخی 
مجرمین نیز به خاطر عادت،  به دفعات و کرات مرتکب 
جرایم شده و هر بار با شیوه ها و روش های جدید وارد 
جامعه می شوند. وی با تاکید بر اینکه عدم تناسب میزان 
مجازات ها یکی از دلایل بازگشت مجرمین به چرخه 
جرم در جامعه است، افزود: متاسفانه مجازات  در حوزه 
جرایم خشن از بازدارندگی کافی برخوردار نیستند و 
هدف این مجازات ها اصلاح و بازپروری است که محقق 
نشده و متاسفانه در آمار این مجرمان بارها و به دفعات 

اقدام به ارتکاب جرایم خشن مشاهده می شود.
نثاری با بیان اینکه همیشــه پلیس پیشــگیری را 
مقدم بر درمان می داند تصریح کرد: مهمترین رکن 
پیشگیری، پیشــگیری اجتماعی است که طی آن 
آگاهی بخشــی های اجتماعی در مورد ســرقت ها 
انجام می گیرد. معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس 
آگاهی تهران ادامه داد: نوع دیگر پیشگیری وضعی 

است که طی آن شهروندان وضعیتی به وجود آورند 
که طعمه سارقین نشوند مانند تجهیز طلافروشی ها 
به شیشه های ضد ضربه و ضد گلوله و دوربین مدار 
بســته که مانع ارتکاب به سرقت اســت. وی اظهار 
داشت: تهران با شرایطی چون جمعیت ۱۳ میلیونی 
و با جمعیت شناور ۳ میلیون نفری و وجود ۳۵۰ هزار 
اتباع خارجی و تردد روزانه بالای هشت میلیون خودرو 
و موتور سیکلت در سطح شهر زمینه های لازم برای 
ارتکاب انواع جرایم را دارد و در حال حاضر ۵۰ درصد 
جرایمی که در پایتخت رخ می دهد جرایم خرد است.

نثاری تصریح کرد: تهران در بخش پیشگیری، کنترل 
و مقابله با جرایم خشن و مسلحانه با تلاش و همدلی 
دستگاه ها رتبه و جایگاه خوبی دارد و در بحث جرایم 
خشن ۲۷ دستگاه تکلیف قانونی دارند که با توجه به 
وضعیت تهران و وجود ۱۸ وزارتخانه، ۱۴۰ سفارتخانه 
و موضوعات متعدد اگر این دستگاه ها پای کار بیایند و 
به تکالیف خود در حوزه پیشگیری وضعی عمل کنند 

در پیشگیری اجتماعی و وضعی موفق خواهیم بود.
وی خاطر نشــان کرد: در مورد پیشگیری، کنترل و 
مقابله با جرایم خشن وزارت صمت ۱۱ تکلیف، وزارت 
راه و شهرسازی ۹ تکلیف، وزارت نیرو ۹ وظیفه، صدا 
و سیما هفت تکلیف، شهرداری ۱۱ تکلیف و سازمان 

بهزیستی سه تکلیف بر عهده دارد. 

نائب رئیس شورای اسلامی شــهر تهران تاکید 
کرد: موضوع احداث »ترامــوا« در تهران از ابعاد 
مختلف مورد بررسی قرار می گیرد و آغاز عملیات 

اجرایی آن پس از تأیید شورا خواهد بود.
پرویز ســروری پیش از آغاز جلسه علنی امروز 
شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران 
در تشریح دستور کار شورای شهر تهران اظهار 
کرد: در این جلسه گزارشی در خصوص اقدامات 
ستاد اربعین شهرداری تهران ارائه خواهد شد و 
پس از آن طرحی در رابطه با تعیین تکلیف املاک 
واگذار شده شهرداری تهران به اشخاص حقیقی 
و حقوقی مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت 
و پس از آن  هم گزارش حسابرسی بخش هایی 
از شهرداری تهران در صحن شورا قرائت خواهد 
شــد. وی اظهار کرد: البته یک طرح دو فوریتی 
در دســتور کار قرار گرفته که مورد بررسی قرار 

می گیرد.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: 
امروز در جلســه  هم اندیشی پیش از آغاز صحن 
علنی شورا در ادامه مباحث روز یکشنبه موضوع 
ورود ۷۹۱ واگن مترو و همچنیــن ۱۱۳ واگن 
ملی مورد بررســی قرار گرفت. قطعــا ورود این 
واگن ها اقدام بزرگ حمل و نقلی و ریلی در تهران 

محسوب می شود.
به گفته نایب رئیس شورای شهر تهران، براساس 

آنچه که با طرف قراردادمان مقرر شــده پیش 
پرداخت انجام شــده و اولیــن محموله واگن ها 
که قرار بود ۱۸ ماهه آماده شــود ظرف ۱۲ ماه 
آماده و سال آینده وارد کشور می شود که فرصت 
بسیار خوبی را فراهم می کند و شهروندان شاهد 

خدمت رسانی واگن های جدید خواهند بود.
سروری ادامه داد: در جلسه هم اندیشی موضوع 
»تراموا« مطرح شــد بحثی که اعضای شورا در 
رابطه با آن سوالات مهمی داشــتند که از ابعاد 
مختلف موضوع مورد توجه قرار گرفت و مطالعاتی 
که ظرف سال های گذشته انجام شده بود تشریح 
شد؛ اما این جلسه طولانی شد لذا مقرر شد در دو 
محور جلسات هم اندیشــی و برگزاری جلسات 
با کارشناســان مرتبط با این موضوع کار، ادامه 

پیدا کند.
وی اضافه کرد: قطعا موضوع »تراموا« بحث حائز 
اهمیتی اســت که باید همه ابعاد آن مورد توجه 
قرار گیرد. این جلســه با حضور اعضای شــورا، 
شــهردار تهران، معاونت مربوطه و کارشناسان 
ذیربط برگزار شــد. نائب رئیس شورای اسلامی 
شهر تهران تاکید کرد: در حال حاضر تفاهم نامه 
با وزارت دفاع به امضاء رســیده تا موضوع مورد 
بررســی دقیق قرار گیرد؛ اما قطعا آغاز عملیات 
اجرایی آن پس از تایید شــورای اسلامی شهر 

تهران امکانپذیر خواهد بود.

مدیر خدمات نرم افزارهای درمانی شــرکت مشاور 
مدیریت و خدمات ماشــینی تامیــن اجتماعی، از 
نشاندارکردن بیماران خاص و صعب العلاج در سامانه 
نسخه الکترونیک سازمان تامین اجتماعی به منظور 
بهره مندی از خدمات »صنــدوق حمایت از بیماران 
خاص و صعب العلاج« خبر داد. مهندس رامین معتمد 
با اشاره به تخصیص بودجه به صندوق حمایتی بیماران 
خاص و صعب العلاج در راستای ارتقای سلامت جامعه 
و کاهش مشکلات این دســته از بیماران اظهار کرد: 
بدنبال این تخصیص بودجه، شرکت مشاور مدیریت 
و خدمات ماشینی تامین به منظور بهره مندی بیمه 
شدگان سازمان تامین اجتماعی از این خدمات، امکان 
نشاندار کردن بیماران خاص و صعب العلاج در سامانه 
نسخه الکترونیک سازمان تامین اجتماعی و سایت 

تایید نسخه سازمان را فراهم کرده است.
به گفته وی، بدیــن ترتیب امکان نشــان دار کردن 
بیمه شــدگان دارای بیماری های رتینوپاتی دیابتی، 
پرفشــاری خون، دیابت نوع دو و پرفشــاری خون 
کنترل شده، بدون نیاز به تشکیل پرونده، در نسخه 
الکترونیک و توسط پزشک فراهم شده است. همچنین 
در خصوص ســایر بیماریهای تحت پوشش صندوق 
حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج، بیمه شدگان 

تامین اجتماعی پس از تشکیل پرونده در مدیریت های 
درمان استانها، به صورت خودکار در این سامانه نشاندار 
می شوند. وی تصریح کرد: برای این بیماران در بخش 
نسخه پیچی برای داروهایی که در لیست صعب العلاج 
وجود دارند، با ارسال اطلاعات به سرویس مربوطه در 
بیمه سلامت، ســهم صندوق آنها محاسبه و از مبلغ 
پرداختی بیمار کسر می شود. وی افزود: در صورتیکه به 
هر دلیلی بیمار دارای شرایط خاص در صندوق مربوطه 
نشاندار نشده باشد، هنگام مراجعه به داروخانه با بررسی 
سوابق پزشکی و پرونده وی، عملیات نشاندار کردن به 
صورت خودکار اجرا شده و امکان بهره مندی از مزایای 

صندوق برای وی ایجاد می شود.
مدیر خدمات نرم افزارهای درمانی شــرکت مشــاور 
مدیریت و خدمات ماشینی تامین در پایان فراهم کردن 
امکان ارائه درخواست تشکیل پرونده به صورت حضوری 
در مدیریت درمان استانها و غیر حضوری با مراجعه به 
Darman.tamin. سایت تایید نسخه درمان به آدرس
ir ) منوی درخواست بیمه شدگان( برای این بیماران و 
نشاندارشدن مکانیزه بیماران دارای پرونده های خاص و 
صعب العلاج )مورد تایید مدیریت های درمان( را از جمله 
اقدامات انجام شده در راستای ارائه خدمات به این دسته 

از بیماران توسط شرکت خدمات ماشینی برشمرد.

رئیس جمهور در دیدار آنتونیو گوترش، جلوگیری 
از زیاده خواهی ســلطه طلبان را از جمله انتظارات 
مردم از سازمان ملل دانســت. سید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهــور در ادامــه برنامه های ســفر خود 
به نیویورک، بــا آقای »آنتونیو گوتــرش« دبیرکل 
ســازمان ملل دیدار و گفتگو کــرد. رئیس جمهور 
در این دیدار ضمن تقدیــر از تلاش های دبیرکل و 
دبیرخانه سازمان ملل، توجه به خواست ملت ها در 
اجرای عدالت، رفع تبعیض و فقر و همچنین امنیت 
 پایدار را از جمله ماموریت ها و وظایف اصلی سازمان 

ملل برشمرد.
رئیسی جلوگیری از زیاده خواهی و سلطه طلبی را از 
جمله انتظارات مردم از این سازمان دانست و با بیان 
اینکه جنگ افروزی طبیعت قدرت های بزرگ و نظام 
سلطه است، اقدامات سازمان ملل برای جلوگیری از 
این رویه های خطرناک و مخل صلح و ثبات جهانی را 

ضروری خواند.
رئیس جمهور با اشــاره به نگرانی کشورها در قبال 
آینده سیاسی و اجتماعی افغانستان، یمن و سوریه و 
همچنین تجزیه طلبی در آفریقا در سایه زیاده خواهی 
و قدرت طلبی نظام سلطه، نقش مهم سازمان ملل در 
جلوگیری از ظلم به مردم این کشورها را یادآور شد. 

رئیســی با بیان اینکه بنای جمهوری اسلامی ایران 
همکاری با سازمان ملل اســت، بر آمادگی ایران در 
مشارکت برای گســترش صلح و امنیت در جهان و 

جلوگیری از ظلم به ملت ها تاکید کرد.
رئیس جمهور همچنین از دبیرکل ســازمان ملل 
خواست اخبار مربوط به ایران را مستقیما و از مسیر 
درســت و صحیح پیگیری و دریافــت کند چرا که 
رسانه های تحت تاثیر نظام سلطه تصویر درستی از 
ایران ارائه نمی دهند. رئیسی عدالت جنسیتی و توجه 
به حقوق زنان در جمهوری اسلامی ایران را در دنیا کم 
نظیر خواند و حضور چشمگیر زنان و دختران ایرانی 
در عرصه های مختلف علمی، ورزشــی، اجتماعی و 

فرهنگی را از مصادیق آن برشمرد.
»آنتونیو گوترش« نیــز در این دیــدار ضمن ابراز 
علاقمندی به توسعه همکاری ها بین سازمان ملل 
و جمهوری اســلامی ایران، از ایجاد تحولات مثبت 
در مناســبات ایران و عربســتان به عنوان دو کشور 
اثرگذار بر ثبات منطقه استقبال کرد. دبیرکل سازمان 
ملل همچنین ضمن تقدیر از نقش سازنده ایران در 
قبال تحولات یمن، بر حمایت این نهاد بین المللی 
از ابتکارات ایران برای پایان بخشیدن به بحران یمن 

تاکید کرد.

سید اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات گفت: ما از 
نظر فناوری چه سخت افزار و چه نرم افزار و چه 
در شگردهای اطلاعاتی و عملیاتی موفقیت هایی 
را به دست آوردیم که شبیه پهپادهای جمهوری 

اسلامی در دنیا مشتری های زیادی دارد.
حجت الاسلام سیداسماعیل خطیب، با اشاره به 
بهره گیری دشمن از فضای رسانه ای برای القای 
ناامیدی در ایران گفت: شبکه های ماهواره ای با 
دامن زدن به بگو مگوهای تشکل ها و طیف های 
مختلف درصدد هســتند تا ناامیدی را به فضای 
جامعه ایران تزریق کنند. این در حالی است که ما 
از نظر فناوری چه سخت افزار و چه نرم افزار و چه 
در شگردهای اطلاعاتی و عملیاتی موفقیت هایی 
را به دست آوردیم که شبیه پهپادهای جمهوری 
اســلامی در دنیا مشــتری های زیادی دارد و 
می توانیم با این اشوب  های شبکه های ماهواره ای 

مقابله کنیم.
وی افزود: جوانان و نخبگان جامعه ما اقداماتی را 
از نظر فنی شکل دادند که با ارائه آن به مقاومت 
و کشورهای دوست و کشــورهایی که با سلطه 
طلبی آمریکا مقابله کردند پیروزی های بزرگی را 
به دست آوردند. امروزه، فناوری برای هر اقدامی 
در دنیا حرف اول را می زند. بنابراین علم و فناوری 
یکی از ماموریت های تمام جامعه های اطلاعاتی 

و امنیتی است.
خطیب در ادامه در پاســخ به این سوال که چرا 

مجازات معترضان سریع تر از مفسدان اقتصادی 
صورت گرفته اســت، گفت: در آشوب های سال 
گذشــته و جنگ تحمیلی و ترکیبی دشــمن، 
غیر از آنهایی که فردی را به قتل رســاندند و یا 
مســلحانه اقداماتی را انجام دادند کسی اعدام 
نشده است. با مشاهده وسعت دستگیری ها م ی 
بینید کــه اکثر آنها محاکمه نشــدند و یا اینکه 
بعد از بازداشت موقت آزاد شــدند، آنهایی هم 
 که کارشــان به دادسرا رســید، حجم وسیعی 

از آنان آزاد شدند.
وزیر اطلاعات با بیان اینکه نگاه رهبر و حاکمیت 
این اســت که با مردم با سلایق مختلف در عین 
اقتدار با مــدارا و همراهی برخــورد کند، اظهار 
داشــت: ما خدمت به آن ها را برای خودمان هم 
لازم می دانیم و این افراد  را هــم فرزندان ملت 
می دانیم اما در رابطه با کسانی که اختلاس مالی 
و فســاد اقتصادی دارند، باید گفت که دستگاه 
قضا نسبت به هیچ کس ملاحظه ندارد؛ حتی اگر 
فرزندان شــخصیت ها باشد چراکه سرمایه های 
ملی به دســت این افراد به تاراج رفته است که 
باید هرچه زودتر به کشــور برگردد ؛ همچنین 
مســائل مالی به دلیل پیچیدگی های خاص و 
نوع شگردهای شــیطنت آمیز مفسدین نیاز به 
حسابرســی دقیق دارد تا بتوان ســرمایه ها را 
برگرداند به همین خاطر نحوه رسیدگی به جرم 

اختلاس گران با معترضان متفاوت است . 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از توافق وزارت ارشاد 
با صندوق امید و بنیــاد برکت با هدف حمایت از 
فعالان حوزه فرهنگ و هنر خبــر داد و گفت: به 
زودی تولیدکننده بازی های رایانه ای با دریافت 
تسهیلات دولتی عضو بیمه صندوق هنر می شوند. 
محمدمهدی اسماعیلی در نشستی با حضور برخی 
از بازی ســازان ایرانی از اختصاص بسته حمایتی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی به شرکت ها و 

فعالان حوزه بازی های رایانه ای خبر داد.
وی افــزود: آیت الله رئیســی توجه ویــژه ای به 
بازی های رایانه ای دارند بــه طوری که کارگروه 
اقتصاد دیجیتال بسته ای برای حمایت از فعالان 
بازی های رایانه ای در نظر گرفتــه اند تا از همه 
فعالان قدیمی و جدید تولید بازی های رایانه ای 

حمایت شود.
اســماعیلی در بخــش دیگری از این نشســت 
مســئولان مرتبط وزارت فرهنگ در این عرصه 
را مکلف به پیگیری مکتوب مشکلات بازی سازان 
کرد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از توافق وزارت 
ارشاد با صندوق امید و بنیاد برکت با هدف حمایت 
از فعالان حوزه فرهنگ و هنر خبــر داد و ادامه 
دهد: بر این اساس عوامل تولیدکننده بازی های 

رایانه ای از این تسهیلات بهره مند خواهند شد.
رئیس شــورای فرهنگ عمومی کشور در ادامه 
از فعالان حوزه بازی ســاز بــرای ورود به عرصه 
فرهنگ و زبان فارســی تقدیر کرد و گفت: لازم 

است همانگونه که برخی از شرکت های بازی ساز 
در بازی های خود به معرفی و اعتلای زبان فارسی 
توجه دارند در نامگذاری شرکت های خود نیز از 

اسامی فارسی بهره ببرند.
اســماعیلی افزود: وزارت فرهنگ در دوره جدید 
آمادگی حمایت از بازی های رایانه ای فعال در زمینه 
هویتی و زبان فارسی را دارد و اولین گام آن تامین 
زیرساخت ها و برگزاری جشــنواره های داخلی و 
خارجی با حضور این فعالان خواهد بود. محمدامین 
حاجی هاشــمی مدیر عامل بنیاد ملی بازی های 
رایانه ای نیز در این نشست به توانمندی های بالای 
بازی سازان ایرانی بویژه در حوزه خط و زبان فارسی 
اشاره کرد و گزارشــی از فعالیت های کمیته زبان 
فارسی این بنیاد ارائه کرد. وی گفت: ظرفیت حوزه 
بازی سازی در کشــور در زبان فارسی در فضای 
مجازی به عنوان یکی از دغدغه ها است زیرا این 
امر هویت ملی ما به شمار می رود. حاجی هاشمی 
ادامه داد: توجه به بازی هایی که زبان فارســی در 
فضای مجازی را تبلیغ می کننــد یکی از اولویت 
های ما است. در جشنواره تابســتانی بازی های 
رایانه ای نزدیک بــه یک میلیــون و پانصدهزار 
 نفر بازی ساز شــرکت کردند که نزدیک دو سوم
 آن ها در بازی های کلماتی فعال بودند و این مسئله 
نشان می دهد که چقدر بازی سازی در حوزه زبان 
 فارسی از ســوی مردم و شرکت های تولیدکننده

 استقبال می شود.

۵۰ درصد جرایم وقوعی در پایتخت جرایم خرد است

آغاز عملیات اجرایی »تراموا« با تأیید شورای شهر

رئیسی: آماده مشارکت برای گسترش صلح و امنیت جهانی هستیم

شگردهای اطلاعاتی ما مشتری  زیادی در دنیا دارد بازی سازان رایانه ای عضو بیمه صندوق هنر می شوند

سياسیفرهنگی 

جزییات پوشش بیمه ای چند بیماری پرهزینه



اقتصاد2
ایران

واردات خودروهــای ۱۰ هزار 
یورویی در اولویت 

مجری طــرح واردات خــودرو وزارت صمت با 
اعلام اینکه اولویت وزارت صمــت، فقط واردات 
خودرو های اقتصادی با حــدود قیمت ۱۰ هزار 
یورو است، گفت: خودرو با قیمت ۵ هزار دلار بدون 
استاندارد وارد نخواهد شد. مهدی ضیغمی  مجری 
طرح واردات خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص واردات خودرو های اقتصادی؛ گفت: 
اولویت وزارت صمت، فقــط واردات خودرو های 
اقتصادی با حدود قیمت ۱۰ هزار یورو است، هم 
اکنون بســیاری از خودرو های وارداتی در همین 

محدوده قیمتی است.
به گفته ضیغمی؛ واردات خودر و با قیمت پایین 
درصورت رعایــت اســتاندارد های لازم محیط 
زیســتی مانعی ندارد.  وی با بیــان اینکه وزارت 
صمت تسهیل کننده واردات خودرو است، افزود: 
واردکنندگان خودرو در گام نخست باید اقدام به 
واردت خودرو های استاندارد کنند و وزارت صمت 
نیز در این امر به شــرکت های واردکننده کمک 
خواهد کرد، در خودرو های با قیمت کمتر از ۱۰ 
هزار یورو رعایت اســتاندارد های محیط زیستی 
کمتر اســت.  ضیغمی با تاکید بر اینکه اولویت 
وزارت صمت فعلا فقط واردات خودرو است، اضافه 
کرد: در ابتدا باید بتوانیم خودرو وارد کنیم تا قیمت 
خودرو تنظیم شود و در گام بعد به سراغ واردات 
خودرو های برقی و هیبریدی خواهیم رفت.  مجری 
طرح واردات خودرو وزارت صمت، افزود: درصد 
واردات خودرو هایی که قیمت مناسبی دارند، بالاتر 
است؛ خودرویی که قیمت آن ۵ هزار دلار باشد، اما 

استاندارد نباشد، وارد نخواهد شد.

خاندوزی:
 زمان صدور مجــوز گمرکی 

نصف شد
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفــت که در ۹ ماه 
گذشته متوسط زمان صدور مجوز برای سازمان 
استاندارد از ۱۷ روز به ۱۱ روز، سازمان دامپزشکی 
از ۱۳ روز به ۶ روز، سازمان غذا و دارو از هشت روز 
به چهار روز و برای سازمان حفظ نباتات از پنج روز 
به کمتر از ســه روز کاهش یافت و زمان تقریبی 

صدور مجوزها نصف شد.
»سید احسان خاندوزی« در آیین بهره برداری از 
پروژه های عمرانی و آشکارســاز گمرکات کشور 
اظهار داشت: کاهش رویه های بازدارنده و پرهزینه 
گمرک و حرکت به سمت روان سازی جریان تجاری 
کشور که در حقیقت دستور رییس جمهوری بود را 
به عنوان تحول گمرکی در وزارت اقتصاد در دستور 
کار قرار دادیم. وی تصریح کرد: این مهم جز از مسیر 
گمرک هوشمند و خارج شــدن از دیدگاهی که 
می گفت گمرک باید متولی توسعه اختیارات خود 
باشد، میسر نمی شد.وزیر  امور اقتصادی و دارایی 
اظهار داشــت: طبق گزارش گمرک در دو محور 
توانسته ایم بخشی از عقب افتادگی گذشته را جبران 
کنیم. محور نخست، کاهش زمان معطلی فعالان 
اقتصادی در حوزه تجارت است که بسیار آزاردهنده 
بود و قیمت تمام شده تولید و هزینه را برای مصرف 
کننده افزایش می داد و تجارت با ایران را دشوار و 

سرشار از دست انداز می کرد.
وی با بیان اینکه تلاش کردیم دســت اندازهای 
تجاری کشــور را تا حدی مدیریت کنیم، افزود: 
در ۹ ماه گذشته متوسط زمان صدور مجوز برای 
سازمان اســتاندارد از ۱۷ روز به ۱۱ روز، سازمان 
دامپزشکی از ۱۳ روز به ۶ روز، سازمان غذا و دارو 
از هشــت روز به چهار روز و برای سازمان حفظ 
نباتات ازپنج روز به کمتر از سه روز کاهش یافت 
و زمان تقریبی صدور مجوزها نصف شد. خاندوزی 
اضافه کرد: محور دوم جبران عقب افتادگی گمرکی، 
پیش بینی پذیر بودن رویه ها و مقررات گمرکی 
اســت، در دیدار فعالان اقتصادی با رهبر معظم 
انقلاب ایشان نیز گلایه داشتند که چرا تعداد زیاد 

بخشنامه ها در حوزه تجاری و گمرک زیاد است؟
وی ادامه داد: در این خصوص نیز تجارت خارجی 
ما با وزارتخانه هایی مواجه بود که هر هفته در یکی 
از محورهای مدنظر کالاهای صنعتی،  کشاورزی 
و معدنی درخواست ارسال بخشنامه داشتند که 
با پیگیری های انجام شــده توانستیم بخشی از 

دغدغه های رهبر معظم انقلاب را برطرف کنیم.
وزیر اقتصاد تصریــح کرد: این نشــان می دهد 
که اگر دولــت اراده کند پیش بینــی پذیر بودن 
دســتورالعمل ها را انجام دهد، می تواند و در این 
راستا از ۱۷۸ بخشــنامه و دستورالعملی که در ۶ 
ماهه سال گذشته ابلاغ شــده بود، امسال به آمار 
۱۰۳ بخشنامه رســیدیم؛ یعنی ۷۰ تا ۸۰ درصد 
بخشنامه ها کاهش یافت و امیدواریم به استاندارد 

قابل پیش بینی در زمان و مهلت مقرر برسیم.

اخبار

بررسی ها نشــان می دهد 
قیمــت دلار همچنان در 
بازار آزاد با توجــه به آزاد 
ســازی منابع ارزی کشور 
در حال کاهش اســت. با 
خبر های جدید از آزادســازی منابع ارزی کشــور 
موج جدیدی از کاهش قیمت ها به بازار ارز رسیده 
و شــاهد روند کاهشــی نرخ دلار در بــازار آزاد و 

کانال های فضای مجازی هستیم.
بررســی بازار ارز نشــان می دهد دلار در بازار آزاد 
توسط افراد مقابل صرافی ها با نرخ حوالی ۴۸ هزار 
و ۴۵۰ تومان معامله می شود و قیمت ها همچنان 
در حال کاهش است. محمد رضا فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی اعلام کرد: بیش از ۵ میلیارد و ۵۷۳ 
میلیون یورو از منابع بلوکه شده ایران به حساب ۶ 
بانک ایرانی در دو بانک الاهلــی و الدخان در قطر 
واریز شده و دسترسی به منابع ارزی در چند کشور 

در حال انجام است.
این نخستین بار پس از چندین دهه است که ایران 
توانسته دارایی های بلوکه شده خود را آزاد کند. به 
گفته کارشناسان، با آزادســازی منابع ارزی، فشار 
بر ذخایر ارزی بانک مرکزی کاهــش پیدا کرده و 
منابع جدید به دست آمده صرف نیاز هایی می شود 

که تاکنون از ذخایر ارزی و دیگر منابع ارزی بانک 
مرکزی تامین می شد.

بانک مرکزی نیز ذخایر ارزی بیشتری برای مداخله 
در بازار ارز و مدیریت آن در دسترس خواهد داشت. 
علاوه بر این، اخبار آزادسازی منابع ارزی انتظارات 
کاهشی از نرخ دلار را به وجود آورده و همین موجب 
از بین رفتن تقاضای ارز در بازار غیررسمی و کاهش 

نیاز به مداخله بانک مرکزی شده است. در ماه های 
اخیر مداخله بانــک مرکزی در بــازار ارز به دلیل 

تقاضای پایین دلار به حداقل رسیده است.
موضوعی که سیاوش غیبی پور کارشناس اقتصادی 
ضمن تاکید بر آن به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: 
به شکل سنتی یکی از منابع پشتیبان پول داخلی 
هر کشور طلا و ذخایر ارزی آن است؛ تقویت ذخایر 

ارزی به عبارتی بازگشــت آن خبر مثبتی است که 
به بازار داخلی جان می بخشد و بازار ارز را تضعیف 
می کند. او در ادامه مطرح کــرد: یک معادله برای 
ســنجش ارز های خارجی نســبت به پول داخلی 
کشــور داریم که حجم تولید، ذخایــر ارزی بانک 
مرکــزی و بدهی دولت به بانک هــا مولفه های آن 
هستند؛ حال زمانی که ذخایر ارزی تقویت شود این 
موضوع به کاهش بار تورمی دولت کمک می کند و 
از سویی پشتیبان پایه پولی تقویت خواهد شد و این 
یعنی پول ملی ما قدرتمند تر می شود که همه این ها 

تضعیف قیمت ها در بازار ارز را نوید می دهد.
پیش از این نیز محمد امیرزاده، عضو اتاق بازرگانی 
ایران گفته بود، هر چقدر به سمت گشایش های بین 
المللی پیش برویم، انتظارات هم به سمت کاهش 
نرخ ارز تغییر می کند. در واقــع زمانی که توافقی 
به این شکل صورت می گیرد، سطح توقع و انتظار 
فعالان بازار ارز نیز مبنی بر گشــایش های خارجی 
بهبود می یابد و بی تردید ایــن مبلغ می تواند برای 
چندین ماه ضمن کنترل، تثبیــت و تأمین ارز در 

بخش تامین کالا های اساسی هم اثرگذار باشد.
در حال حاضر نشانه های بســیاری وجود دارد که 
فراهم کننده تثبیت آرامش بــازار ارز در ماه های 
آینده باشــد؛ بنظر می رســد بانک مرکزی هم به 
راحتی می تواند با تثبیت بازار ارز، سیاست تثبیت 

اقتصادی را برای کاهش تورم در پیش بگیرد.

تقاضای ارز در بازار غیررسمی کاهش یافت

تداوم روند کاهشی نرخ ارز 

متوسط نرخ بیکاری استان های 
مرزی ۹.۹ درصد شد

معاون اشتغال وزارت کار با اشــاره به اینکه 
میانگین نرخ بیکاری اســتان های مرزی در 
۱۴۰۰ به ۹.۹ درصد رســیده اســت گفت: 
میانگین نرخ بیکاری در استانهای مرزی بیش 

از میانگین نرخ بیکاری در کشور است.
محمود کریمی بیرانوند, معاون اشتغال وزارت 
کار با حضور در ســومین نشست کمیته ملی 
تقویت کســب و کار مناطق مرزی با اشــاره 
به همســایگی ایران با ۱۵ کشور و وجود مرز 
طولانی با این کشورها گفت: توسعه پیوندهای 
راهبردی و گســترش همکاری و مشــارکت 
با کشورهای همســایه، تنوع جغرافیایی در 
مناطق مــرزی، تنوع خطــرات و تهدیدات 
امنیتی از ســوی همســایگان، پایین بودن 
شــاخص های توسعه در بیشــتر این مناطق 
باعث شده تا تدوین برنامه برای ایجاد اشتغال 
پایدار مرزنشینان ضرورت و اهمیت پیدا کند.

وی افزود: بر اساس سرشماری عمومی سال 
۹۵ تعداد شهرهای مرزی ۱2۰ شهر بوده که 
میانگین نرخ بیکاری بیش از ۱۳درصد داشته، 
در سال ۱۴۰۰ استان های مرزی به ۱۶ استان 
رسیده که میانگین نرخ بیکاری در آن ها ۹,۹ 
درصد بوده اســت. بیرانوند با تأکید براینکه 
میانگین نرخ بیکاری در استانهای مرزی عموماً 
نسبت به شهرهای دیگر بیشــتر بوده است 
افزود: اغلب استان هایی که در آن میانگین نرخ 
بیکاری بالا است را استان های مرزی تشکیل 
می دهند. بر اساس سامانه ملی رصد اشتغال 
در ســال ۱۴۰۱ تعداد ۱2۰شهرستان مرزی 
کشور 2۷۷هزار تعهد ایجاد اشتغال داشتند 
که بیش از ۳۴۰ هزار شــغل ایجاد شــده اما 

کافی نبوده است.
معاون اشتغال وزارت تعاون گفت: استان های 
سیستان و بلوچســتان و خراسان جنوبی 2 
استانی هستند که نسبت خانوارهای دو دهک 

پایین در بین استان های کشور دارند. 
طه رمضانــی، معاون دفتر سیاســتگذاری و 
برنامه ریزی توســعه کارآفرینی و اشتغال به 
مرور کلی بر پیش نویس نهایی دستورالعمل 
مــاده ۴تصویب نامه برنامه ملــی پرداخت و 
گفت: وزارت تعاون مکلف اســت با همکاری 
ستاد و از طریق نهادهای تســهیل گر ایجاد 
اشتغال پایدار را اجرا کند. بر اساس این مصوبه 
این دستورالعمل آماده شده و کلیه نهادهای 
عمومی غیر دولتی، انقلابی و ســازمان های 
مردم نهاد بــه عنوان نهاد تســهیلگر در این 

دستورالعمل مشخص شده اند.
وی گفت: در ماده 2این دســتورالعمل قلمرو 
مشــخص شــده ۱۶اســتان مرزی کشور با 
اولویت هــای اســتان های آذربایجان غربی، 
 بوشهر، خوزستان، سیســتان و بلوچستان، 
کردســتان، کرمانشــگاه و هرمزگان است. 
جامعه هدف نیز کلیه اشخاص ساکن در قلمرو 
برنامه که از مزایای طرح ها و الگوهای کسب 
و کار اجرا شده توسط نهادهای تسهیلگر نفع 

می برند.

رشــد ۱۴۰ درصدی نوسازی 
بافت های فرسوده 

معاون وزیر راه و شهرســازی از رشد نوسازی 
بافت های فرســوده ۱۳2 شهر به میزان ۱۴۰ 
درصد خبر داد و گفت که از ابتدای امســال 
تا پایان خرداد پروانه نوسازی ۱۶ هزار و ۳۴2 
واحد در بافت فرســوده صادر شد. به گزارش 
وزارت راه و شهرسازی، »محمد آئینی« یادآور 
شد: در مدت مشابه پارســال پروانه نوسازی 
۱۱ هزار و ۵۸۵ واحد در بافت فرسوده صادر 

شده بود.
معاون وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: ۳۷۴ 
شهرداری کشــور، اطلاعات نوســازی بافت 
فرسوده را در سامانه شرکت بازآفرینی شهری 
وارد می کنند. رئیس هیات مدیره شــرکت 
بازآفرینی شهری ایران گفت: در برخی شهرها 
آمار کاهشی اســت و در برخی شهرها آمار با 

سال قبل تفاوتی ندارد.
آئینی با اشاره به اینکه بســته تشویقی سوم 
نوسازی بافت فرسوده از اسفند سال گذشته 
اجرایی شده است، خاطرنشــان کرد: آمارها 
نشــان می دهد هر جا مشــوق های نوسازی 
بافت فرسوده اجرایی شده، استقبال مردم از 
نوسازی بیشتر شده است. وی اظهار داشت: 
در مجموع در سه ماهه نخست امسال نسبت 
به مدت مشابه پارسال، نوسازی بافت فرسوده 

۴۴ درصد بیشتر شده است.
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بانک مرکزی اعــلام کرد:  تســهیلات پرداختی 
بانک ها طی ۵ ماهه سال ۱۴۰2 مبلغ ۱۷۸۶۹.۷ 
هزار میلیارد ریال اســت که در مقایســه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ ۳۷2۰.۶ هزار میلیارد ریال 
)معادل 2۶.۳ درصد( افزایش داشته است. از کل 
تسهیلات پرداختی، مبلغ ۱۴۷۰2.۶ هزار میلیارد 
ریال معــادل ۸2.۳ درصد به صاحبان کســب و 
کار )حقوقــی و غیرحقوقــی( و ۱۷.۷ درصد به 
مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.

ســهم تســهیلات پرداختی در قالب سرمایه در 
گردش در کلیه بخش های اقتصادی طی ۵ ماهه 
ســال ۱۴۰2 مبلغ ۱۱22۰.۹ هزار میلیارد ریال 
معادل ۷۶.۳ درصــد کل تســهیلات پرداختی 
به صاحبان کســب و کار اســت. همچنین سهم 

تسهیلات پرداختی در قالب خرید کالای شخصی 
توسط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۱۱۶۸.۴ 
هزار میلیارد ریــال معــادل ۳۶.۹ درصد از کل 
تســهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی 

)خانوار( است.
ســهم تســهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه 
در گــردش بخش صنعــت و معــدن در ۵ ماهه 
ســال ۱۴۰2 معادل ۴۷۴۸.۶ هزار میلیارد ریال 
بوده اســت که حاکی از تخصیــص۴2.۳ درصد 
از منابع تخصیــص یافته به ســرمایه در گردش 
کلیه بخش هــای اقتصادی )مبلــغ ۱۱22۰.۹ 
هزار میلیارد ریال( می باشد. ملاحظه می شود از 
۵۷۱2.۱ هزار میلیارد ریال تســهیلات پرداختی 
در بخش صنعــت و معدن معــادل ۸۳.۱ درصد 

آن )مبلغ ۴۷۴۸.۶ هزار میلیارد ریال( در تأمین 
سرمایه در گردش پرداخت شده است که بیانگر 
توجه و اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش 

توسط بانک ها در سال ۱۴۰2 است.
از کل تســهیلات پرداختی در دوره یاد شــده، 
مبلغ ۶ /۴،۱۶۷ هزار میلیــارد ریال معادل2۳.۳ 
درصد به صورت تسهیلات خرد اعطا شده است. 
همچنین مبلغ ۳۰۸.۷ هــزار میلیارد ریال نیز در 
قالب کارت های اعتباری انجام پذیرفته است که با 
احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد 
)کمتر از سه میلیارد ریال( به مبلغ ۴۴۷۶.۳ هزار 
میلیارد ریال معادل 2۴.۶ درصد کل تســهیلات 
پرداختی را شامل می شــود. تسهیلات پرداختی 
در قالب کارت های اعتبــاری نیز در بخش خانوار 

پرداخت شده است. شایان ذکر است که همچنان 
باید در تداوم مســیر جــاری، ملاحظات مربوط 
به کنترل تــورم را نیز در نظر گرفــت و همواره 
مراقب قدرت گرفتن پتانســیل تورمی ناشــی از 
فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. بر این اساس 
ضروری است به افزایش توان مالی بانک ها از طریق 
افزایش ســرمایه و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، 
کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها به 
مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش بهره وری 
بانک ها در تامین ســرمایه در گــردش تولیدی، 
پرهیز از فشــارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و 
ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه 
به عنوان یک ابزار مهــم درتامین مالی طرح های 

اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

رئیس جمهور گفت: منابع مالی بلوکه شده ایران متعلق 
به مردم ما بوده و در جهت رفع نیاز آنان نیز اســتفاده 
خواهد شد. سید ابراهیم رئیسی که به منظور شرکت 
در هفتاد و هشــتمین مجمع عمومی ســازمان ملل 
به نیویورک سفر کرده اســت، در نخستین بخش از 
برنامه های سفر خود، با جمعی از مدیران و سردبیران 
رسانه های آمریکایی به صورت صریح و رو در رو گفتگو 
کرد. در این نشست مدیران ارشد ان بی سی، وال استریت 
ژورنال، واشنگتن پست، نیوزویک، پولوتیکو، رویترز و 
ان بی سی سوالاتی در زمینه تبادل زندانیان، رویکرد 
جدید دولت ایران در توســعه سیاســت همسایگی، 
مذاکرات برجام و رفع تحریم ها، عادی ســازی روابط 
برخی کشور های عربی با رژیم صهیونسیتی و ادعای 
فروش سلاح به روسیه از سوی ایران در جنگ اوکراین 
مطرح کردند و رئیس جمهور نیز به سوالات آنان پاسخ 

گفت.
رئیس جمهور در ابتدای این نشســت از رسانه های 
حاضر خواســت، اقتضای کار حرفه ای رسانه ای را در 
شــناخت و بیان حقایق جامعه ایرانی رعایت کنند. 
رئیسی درباره موضوع آزادسازی منابع مالی بلوکه شده 
ایران و همچنین تبادل زندانیان، با بیان اینکه این اموال 
بلوکه شده متعلق به مردم ما بوده و در جهت رفع نیاز 
آنان نیز استفاده خواهد شد، تبادل زندانیان میان ایران و 
آمریکا را اقدامی بشر دوستانه توصیف کرد و گفت: قطعا 
هر گامی در جهت عمل به تعهدات برداشته شود، برای 

ما اعتماد ساز خواهد بود.
رئیس جمهور درباره مذاکرات برجام و رفع تحریم ها، 
نقض مکرر تعهدات از جانب آمریکایی ها را موجب ایجاد 

فضای بی اعتمادی در مذاکرات عنوان کرد و با اشــاره 
به اذعان آژانس بین المللی انرژی اتمی مبنی بر عدم 
انحراف فعالیت صلح آمیز هسته ایران در ۱۵ گزارش 
فصلی این آژانس، تصریح کرد: در جریان توافق هسته ای 
تنها طرفی که به تعهــدات خود عمل کرد، جمهوری 
اسلامی ایران بود و آمریکا و کشور های اروپایی نقض 
عهد کرده و به تعهدات خود عمل نکردند. رئیسی ادامه 
داد: حال این آمریکایی ها هستند که باید از دولت خود 
بپرسند که چرا با وجود اجرای تعهدات از سوی ایران و 
عدم انحراف فعالیت های هسته ای، همچنان سیاست 

فشار و تحریم علیه ایران ادامه دارد؟
رئیس جمهــور در ادامه توســعه و ارتقــای روابط با 
کشور های همسایه را از جمله سیاست های محوری 
دولت خود دانست و تاکید کرد: آنچه موجب بروز برخی 
اختلالات در روابط کشــور های منطقه شده، دخالت 
بیگانگان از جمله آمریکا بوده است. رئیسی گفت: حضور 
آمریکایی ها در منطقه به هیچ وجه امنیت ساز نخواهد 
بود، همانگونه که عادی سازی روابط با برخی کشور های 
عربی از سوی رژیم صهیونیستی برای این رژیم ایجاد 

امنیت نخواهد کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکــه اگر آمریکایی ها به دنبال 
حل واقعی مسئله فلسطین هستند، پس از ۷۰ سال 
اشغالگری، کودک کشی و ویرانگری رژیم صهیونسیتی 
به دمکراســی روی بیاورند و حق تعیین سرنوشت را 

به ملت فلسطین واگذار کنند، افزود: مراجعه به آرای 
عمومی ملت فلسطین اعم از مســلمان، مسیحی و 
یهودی ساکن فلسطین برای تعیین سرنوشت این کشور 
که اولین بار از سوی رهبری فرزانه انقلاب اسلامی مطرح 
شد، حتما به اشغالگری و ظلم به مردم فلسطین پایان 
خواهد داد. رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان 
خود به موضوع اغتشاشات پاییز سال گذشته در ایران 
نیز اشاره کرد و گفت: آنچه شما باید بدانید آن است که 
آمریکا و برخی کشور های غربی با سوء محاسبه تصور 
کردند اگر بخشی از اغتشاشــات در ایران را مدیریت 
کنند، به اهداف خود خواهند رسید، غافل از اینکه ملت 
ایران با اغتشاشگران و برهم زنندگان نظم و امنیت کشور 
همراهی نکردند و این توطئه آمریکا و برخی کشور های 
اروپایی با شکست مواجه شد و یک پیروزی دیگر به نام 

ملت ایران به ثبت رسید.
رئیســی در ادامه با اشاره به شکســت سیاست فشار 
حداکثری و تحریم ایران بنا به اذعان مقامات آمریکایی، 
تصریح کرد: پیشنهاد من به شما مدیران رسانه های 
آمریکایی آن است که از مقامات خود بخواهید در اعمال 
تحریم ها علیه ملت ایران تجدید نظر کنند، چرا که ملت 
ایران اراده کرده بر مشــکلات خود فایق آید و تسلیم 
تحریم ها نخواهد شــد. رئیس جمهور در ادامه عفو و 
تخفیف مجازات برخی جوانان فریب خورده در جریان 
اغتشاشات سال گذشته را اقدامی کم نظیر از سوی رهبر 

معظم انقلاب اسلامی توصیف کرد و گفت: عدم توجه 
مردم به فراخوان تجمعات از سوی معاندین در روز 2۵ 
شهریور شکست دیگری برای توطئه گران علیه امنیت 

جمهوری اسلامی ایران بود.
رئیســی طرح مســائلی نظیر حجاب، حقوق بشر و 
فعالیت های هســته ای ایران از سوی آمریکا و غرب را 
صرفا بهانه هایی برای ضربه زدن به جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان کشوری مستقل عنوان کرد و گفت: در 
سال گذشته میلادی بیش از هزار نفر از مردم آمریکا 
توسط نیرو های پلیس این کشور کشته شده اند و در 
همین روز های اخیر خانم بارداری صرفا به خاطر ظن 
سرقت توسط پلیس آمریکا کشته شد، چرا رسانه های 

آمریکایی در برابر این جنایات سکوت می کنند؟
رئیس جمهور افزود: چرا ســال ها تعــرض به حقوق 
رنگین پوســتان، منع دختران محجبه از تحصیل در 
فرانسه، وجود صد ها کلاهک هسته ای در زرادخانه های 
رژیم صهیونیستی و 2۰ سال قتل و کشتار و ویرانگری 
آمریکا در افغانستان تحت عنوان حقوق بشر از سوی 

رسانه های آمریکایی مورد سوال واقع نمی شود؟
رئیســی در ادامه با اشــاره به اتهام زنی های مکرر به 
جمهوری اسلامی ایران درباره فروش سلاح به روسیه در 
جنگ اوکراین، با بیان اینکه به رغم اعلام آمادگی ایران 
برای پذیرش اسناد متقن در این زمینه تا کنون هیچ 
سندی از سوی اوکراینی ها ارائه نشده است، تصریح کرد: 
روابط ایران با روسیه در عرصه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی و دفاعی از سال ها پیش از جنگ اوکراین آغاز 
شده و هرگونه تعامل و تبادلی میان دو کشور در زمینه 

دفاعی نیز مربوط به قبل از جنگ اوکراین است.

سرپرست شــرکت عمران شــهر جدید پردیس 
با اشــاره به کاهــش 2۵ درصدی قیمت در ســه 
ماهه اخیر در این شــهر، از تحویل ۱۰ هزار واحد 
مســکن مهر به متقاضیان در آینده نزدیک خبر 
داد. »خلیل محبت خواه« اظهار داشــت: در ســه 
ماهــه اخیر شــاهد کاهش 2۵درصــدی قیمت 
مســکن در همه فازها در پردیس هســتیم. وی 
اظهار داشــت: فعال شــدن کارگاه های ساخت 
مسکن که چندین ســال غیرفعال بودند و در کنار 
آن شناسایی و پلمب مشاوران املاک غیرمجاز، از 
 مهم ترین دلایل کاهش قیمت مسکن در این شهر

 بوده است.
سرپرست شرکت عمران شــهر جدید پردیس با 
اشاره به شناسایی ۱۱۰ مشاور املاک غیرمجاز در 
پردیس، بیان داشت: از این تعداد ۵۶ واحد پلمب 

شده است که این روند تداوم خواهد داشت. وی با 
بیان اینکه عملیات ساخت واحدهای مسکن مهر 
در پردیس از سال ۹۰ آغاز شده اما به پایان نرسید، 
گفت: یکی از عوامل افزایش قیمت مسکن مربوط 

به اجرایی نشدن این پروژه بود.
محبت خواه خاطرنشــان کرد: امروز کارگاه های 
مســکن در شــهر جدید پردیس بــار دیگر فعال 
شده اســت و در همین راســتا ۱۰ هزار واحد در 
قالب مســکن مهر آمــاده و در آینــده نزدیک با 
حضور رییس جمهور به متقاضیــان تحویل داده 
خواهد شــد. وی اضافه کرد: ۱۹ هزار واحد دیگر 
مســکن مهر در پردیس باقی خواهــد ماند که از 
این تعداد ۱2 هزار واحد تا پایان سال و هفت هزار 
 واحد دیگر در ســال آینده تکمیل و به متقاضیان 

تحویل می شود.

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق گفت: 
بخش خصوصی می تواند مبادلات تجاری کشور با 

عراق را به ۱۰ تا ۱۱ میلیارد دلار برساند.
یحیی ال اسحاق، رئیس اتاق مشــترک بازرگانی 
ایران و عراق گفت: کشــور عراق با تصویب بودجه 
بیش از ۴۵۰ میلیارد دلار برای ســه سال متوالی 
برنامه ریزی و ســرمایه گذاری گســترده ای برای 
صنعتی شــدن در پیش گرفته اســت و این مهم 
ضمن ایجاد چالش های ورود رقبای جدید به عراق 
می تواند ظرفیت های تکرار نشــدنی جهت تأمین 
محصولات و خدمات مورد نیاز عراق همچنین زمینه 
تولید و سرمایه گذاری مشترک در عراق و صادرات 
از عراق بــه اتحادیه عرب و شــمال آفریقا را برای 

شرکت های تولیدی و بازرگانی ایران فراهم آورد.
او گفت: این نشست می تواند راهکار های توسعه ای 

میان دو کشور را گسترش دهد. همچنین طی ۱۵ 
سال آینده عراق بهترین کشور برای سرمایه گذاری 
در منطقه به شمار خواهد رفت و این کشور به دلایل 
مختلف برای ما در حوزه تجارت دارای مزیت های  
نسبی مناســب خواهد بود. عراق امســال و سال 
۱۴۰۳ قصد ســرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد دلاری 
دارد به طوری که  ۸۵ درصد نیاز زیرســاخت این 

سرمایه گذاری ها باید از خارج وارد شود.
ال اســحاق این را هم گفت کــه »همچنین در دو 
سال آینده چیزی حدود 2۰۰ تا ۳۰۰ میلیارد دلار 
فرصت کار وجود دارد و مــا می توانیم ۳۰ درصد از 
این فرصت را برای خود کنیم.« رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عــراق این افزود: بخش خصوصی 
می تواند مبادلات تجاری کشور با عراق را به ۱۰ تا 

۱۱ میلیارد دلار برساند.

بانک مرکزی اعلام کرد: 

افزایش۲۶درصدیتسهیلاتپرداختیبانکها

رئیس جمهور در نیویورک: 
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3 بازار

رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران گفت: ۱۴۰۰ واحد مشاور 
املاک در تهران از طریق بازرسان مشاوران املاک در تهران شناسایی 

و به اتاق اصناف معرفی شدند. 
کیانوش گودرزی، رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران گفت: در 
حال حاضر  ۱۱ هزار واحد صنفی  مشاور املاک دارای پروانه هستند 

که به صورت قانونی فعالیت می کنند.
وی ادامــه داد: از ابتدای امســال تا به امروز ۱۵۰ بــازرس اقدام به 

شناســایی واحد هــای بــدون پروانــه کرده انــد کــه در نتیجه 
بازرســی آن ها ۱۴۰۰ واحد بدون پروانه و غیر قانونی  شناســایی 
 و به اتاق اصنــاف معرفی شــدند و پلمــب آن ها در دســتور کار 

قرار گرفت. 
به گفته رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران این شرایط همچنان 
ادامه دارد و ما در حال اجرای طرح ساماندهی و قانون مداری برای 

مشاورین املاک هستیم.

گودرزی با اشــاره به اینکه مشــاوران املاک از ســالیان گذشته 
یک درصد حق کمیســیون می گرفتند و باعث گرانی مســکن نیز 
نمی شــدند افزود: اما از زمانیکــه پلتفرم های فضــای مجازی راه 
اندازی شــد افراد ملک خود را با هر قیمتی کــه می خواهند عرضه 
می کنند و باعث مشــکلات گرانی مســکن شــده و کار مشاورین 
 امــلاک را هم ســخت کرده انــد و مشــاوران املاک هــم مقصر 

شناخته می شوند.

رییس اتحادیه گوشت گوسفندی از ایجاد ثبات و آرامش در 
بازار گوشــت قرمز خبر داد و گفت: در حال حاضر با افزایش 
توزیع گوشت های وارداتی قیمت گوشت گوسفندی در بازار 
روند کاهشــی به خود گرفته اســت. »علی اصغر ملکی« در 
خصوص قیمت دام زنده و گوشــت قرمز در بازار، اظهار کرد: 
اکنون قیمت هر کیلوگرم دام زنــده درجه یک بره نر به طور 
میانگین بین ۱۷۰ تا ۲۰۰ هزار تومان به فروش می رســد؛ 
بنابراین قیمت هر کیلوگرم شــقه گوســفندی و مخلوط نر 
گوســفندی در بازار بیــن ۴۲۰ تا ۴۳۵ هزار تومان و شــقه 
گوســفندی ماده بین ۴۱۰ تا ۴۱۵ هزار تومان است، یعنی 
گوسفند ماده حدود ۱۰ تا ۱۵ هزار تومان در هر کیلوگرم از 

گوسفند نر ارزان تر به فروش می رســد. به گفته وی، قیمت 
۴۲۰ تا ۴۳۵ هزارتومانی تنها برای گوشــت نر گوســفندی 
درجه یک است و سایر محصولات همچون گوسفند ماده یا 
میش و بز قیمت هایی دارای فاصلــه قیمتی بین ۱۵ تا ۱۰۰ 
 هزار تومان دارد که باید هموطنان از نوع خرید خود آگاهی 

داشته باشند.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی اظهار داشت: طی ماه های 
اخیر دولت برای تنظیم بازار گوشــت قرمــز از محل ذخایر 
داخلی شرکت پشتیبانی امور دام و از محل واردات اقدام کرده 
که این امر موجب جلوگیری از ســودجویی برخی دلال ها و 
واسطه گران شــده، اما انتظار می رود دولت برای تنظیم بازار 

گوشت به حضور خود در بازار ادامه دهد. ملکی تصریح کرد: 
در حال حاضر به دلیل مشغولیت هموطنان برای خرید سال 
تحصیلی جدید بازار گوشت قرمز آرام است و ممکن است تا 

پایان مهرماه بازار این محصول راکد باشد.
وی گفت: در حال حاضر بخشی از دام زنده گوسفندی به دلیل 
نوسان نرخ ارز از مرزهای کشــور به کشورهای حوزه خلیج 
فارس و امارات قاچاق و بخشی دیگر از دام به ویژه دام های مولد 
پرواری نیز به دلیل کمبود نهاده های دامی روانه کشتارگاه ها 
می شود که همین امر باعث شده جمعیت دامی کشور کاهش 

یابد و عرضه به بازار با مشکل روبرو شود.
ملکی با بیــان اینکه بــا مشــکل جــدی ورود دام زنده از 

استان های غربی به تهران روبرو هستیم، تصریح کرد: علاوه 
بر هزینه های تمام شــده تولید، هزینه حمل و نقل دام زنده 
از اســتان های تولیدکننده دام کشــور از جمله استان های 
شمال غربی به ســایر استان ها بالاســت که در قیمت تمام 
 شده محصول نهایی که به دســت مصرف کنندگان می رسد 

اثرگذار است.
رییس اتحادیه گوشت گوسفندی بیان کرد: طبق گزارش های 
موجود کشــور به هیچ عنوان مازاد دام زنده ندارد و وضعیت 
فعلی بازار گوشت به دلیل ارائه اطلاعات نادرست برخی است 
که با ادعای وجود مازاد دام زنده در کشــور به دنبال گرفتن 
مجوز صادرات و فروش دام زنده با نرخ ارز آزاد بودند که همین 

مسأله کشور را با کمبود دام زنده روبرو کرده است. وی اضافه 
کرد: به دلیل استمرار خشکسالی ها به ویژه در یک تا دو سال 
اخیر، تولیدکنندگان با کمبود علوفــه دامی و مراتع روبه رو 
شــدند تا جایی که بخش عمده دام های مولد کشــور ذبح و 
روانه کشتارگاه باشد؛ بنابراین جمعیت دامی کشور آن قدر بالا 
نیست که بتوانیم بگوییم با مازاد تولید روبرو هستیم و امکان 

صادرات وجود دارد.
ملکی گفت: اگر جمعیت دامی کشور مدیریت شود، این میزان 
کفاف بازار داخلی را می دهد که این امر نیز مبتنی بر جلوگیری 
از قاچاق دام در مرزها، ایجــاد ممنوعیت صادرات دام زنده و 

رفع ممنوعیت تردد دام از استان ها به تهران است.

شناسایی ۱۴۰۰ واحد مشاور املاک بدون پروانه در تهران 

 تداوم عرضه گوشت با قیمت تنظیم بازار
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آزادسازی زمین برای تولید مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

آزادســازی زمین اصلی ترین راهکار بــرای کاهش 
تلاطم های حوزه مسکن محســوب می شود. آمار و 
ارقام نشــان می دهد که ساخت مســکن در ده سال 
اخیر نسبت به دهه  قبل خود، یک سوم کاهش یافته 
 و به نسبت تقاضای مســکن، ساخت و عرضه صورت

 نگرفته است. 
براین اســاس ناترازی در عرضه و تقاضــا، بازیگران 
اصلی تلاطمات هستند و آزاد سازی زمین و ساخت 
و عرضه مســکن جدید از اصلی ترین راهکار ها برای 
کاهش تلاطمات در حوزه مسکن است. در حال حاضر 
کمتر از نیم درصد از اراضی کشور به صورت مسکونی 
است. این در حالی اســت که با فشرده کردن شهر ها 
و بالابردن تراکم شــهرها، کیفیت زندگی شهری را 

کاهش داده ایم. 
در اجرای طرح نهضت ملی مسکن  کشور تولید زمین 
رخ نمی دهد و بحث اساسی  و مفهومی که در این حوزه 
وجود دارد مربوط به ذخیره شــهری اراضی است و با 
اجرای طرح جامع شهری یک فرصت ۱۰ ساله زمان 
نیاز دارد تا فرآیند های آماده سازی اراضی در آن اجرا 
شــود؛ بنابراین برای تامین این اراضی نیاز است که 
شرکت ها برای اجرا و آماده سازی اراضی  ایجاد شود 

تا روند تامین اراضی تسریع شود. 
دولت باید پیش از اجرای طرح جامــع زمین برنامه 
ریزی برای الحاق اراضی و آماده سازی اراضی را انجام 
دهد تا شاهد مشکل آماده سازی اراضی در این بخش 
نباشــیم. دولت حتما برنامه ریزی لازم را باید برای 
تامین و آماده ســازی اراضی را انجام دهد تا شــاهد 
بهبود وضعیت بازار مسکن و همچنین مشکل تامین 

زمین نباشیم.
از سوی دیگر دولت اگر بخواهد با همین رویکرد فعلی 
تمام یک میلیون مسکن را خودش بسازد؛ قطعا نمی 
تواند. تا قبل از این بخش خصوصی سالانه ۵۰۰-۴۰۰ 
هزار واحد را خودش می ســاخت. دولت باید بخش 
خصوصی را با اعطای امتیازات و فراهم کردن سازوکار 
برای افزایش ساخت تحریک کند و این عدد را به یک 
میلیون برساند. از طرفی اقدامات دولت باید به شکل 
ســاخت خانه حمایتی و روســتایی، بافت فرسوده و 
شهر های جدید، دنبال شود تا ساخت مسکن توسط 
دولت، به عددی نزدیک ۴۰۰- ۵۰۰ هزار واحد برسد 
در اینصورت، تحقق وعده ســاخت سالانه ۱ میلیون 

مسکن در کشور امکان پذیر است.

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
با بیان اینکه تحریم   ها تجار فرش را در یک جنگ 
نابرابر قرار داده    گفت: صادرات فرش دســتباف 

ایران کاهش چشمگیری داشته است.
مسعود ســپهرزاد، رئیس اتحادیه فروشندگان 
فرش دستباف تهران با اعلام وجود رکود در بازار 
این کالای لوازم خانگی گفت: بیش از ۸۵ درصد 
صادرات فرش دستباف ریزش کرده است. شاید 
هفته   ای یک تا دو محموله فرش از کشور خارج 
   شود. این در حالی ا   ست که در سال های گذشته 
صادرکنندگان نوبت می   گرفتند که مجوز ورود 
فرش   های صادراتی را به انبارهای گمرک دریافت 

کنند.
وی افزود: بازارهای ما محدود اســت و تحریم   ها 
تجار فرش را در یک جنــگ نابرابر قرار داده   اند. 
امکان تبلیغ قالی و پرچم دوم کشور در بازارهای 
خارجی را نداریم و صادرکنندگان برای حضور 
در نمایشــگاه   های اروپایی با مشکل مواجهند و 
مجوز شرکت در نمایشــگاه    اخیر در آلمان به ما 

داده نشد.
سپهرزاد ادامه داد: بزرگ ترین مشکل صنف ما 
نبود بازار در خارج از کشــور و تضعیف صادرات 
فرش دستباف اســت. به دلیل وجود تحریم   ها 
و سیاســت خارجی کشــور، صادرات فرش به 
آمریکا و بازارهای اروپایی دچار مشــکل شــده 
و بــازار این کشــورها را از دســت داده   ایم. اگر 
تحریم   ها برداشته شود ما نیاز به بازارهای هدف 
داریم و باید با تبلیغات و بازارســازی مناســب 
 بازارهای جدید برای عرضه قالی دستباف ایرانی 

به وجود آوریم.
وی در همین خصــوص به سیاســت خارجی 
ایران و ارتباط آن با صادرات اشاره کرد و گفت: 
اگر سیاست خارجی کشــور تغییر کند و تعامل 
با کشــورهای دیگر بیشتر شــود بعد از نفت و 
پتروشیمی، می توان با افزایش صادرات کالاهایی 
مثل قالی، پسته و زعفران ارز زیادی وارد کشور 

کرد.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
به کاهش آمار صادرات این کالا پرداخت و گفت: 
پیش از این قالی دستباف بعد از نفت بزرگ ترین 
صادرات غیرنفتی کشور بود و در دهه های ۷۰ و 
۸۰ سالانه نزدیک به ۲ میلیارد دلار صادرات قالی 
دستباف به کشورهای مختلف دنیا داشتیم، ولی 
اکنون با وجود تحریم ها، صادرات قالی بســیار 
کاهش داشته و در سال ۱۴۰۱ کل صادرات قالی 

دستباف فقط ۵۰ میلیون دلار بود.
وی در ادامــه به موضوع نیاز بــه حمایت دولت 
از این صنعــت پرداخت و گفــت: صنف فرش 
بدون حمایت دولت روی پای خود ایســتاده و 
ما خودمان مواد اولیه موردنیاز را تهیه می کنیم، 

فرش را تولید و به فروش می رسانیم. هزینه های 
آب و بــرق و تلفــن، مالیات، عــوارض، بیمه را 
پرداخت می کنیم ولی هیچ کمکی از طرف دولت 
به ما نمی شود. ما مشکلات عدیده بسیاری داریم.

ســپهرزاد افزود: یکی دیگر از آســیب هایی که 
تحریم ها به فرش ایرانی وارد کرده، رشد صنعت 
فرش در کشــورهای رقیب مثــل چین، هند و 
پاکستان بوده است. این کشورها با کپی کردن 
فرش و نقــوش قالی ایرانــی از نبــود ایران در 
بازارهای هدف بهره برده و فرش های کپی خود را 

روانه بازارهای هدف می کنند.
وی درباره وضعیت کسب و کار این صنف گفت: 
امسال کســب و کار مانند ســال قبل در رکود 
به ســر می برد. به خاطر تورم موجود در جامعه 
قدرت خرید مردم کاهش یافتــه و اولویت آنها 
تامین مایحتاج ضروری زندگی اســت و خرید 
قالی دســتباف در اولویت آخر لیســت خرید 

خانوارهاست.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
تصریح کرد: به رغم مسائل مذکور نمی توان گفت 
فرش دســتباف صرفا یک کالای لوکس شده و 
فقط اغنیا قدرت خرید آن را دارند. قالی دستباف 
در ابعاد، کیفیت و نقوش متفاوت بافته و عرضه 
می شــود تا همه اقشــار جامعه با هر توان مالی 
قدرت خرید داشته باشــند. در واقع بازار فرش، 
یکی از معدود بازارهایی است که در آن هم کالای 

لوکس و هم کالای تجاری یافت می شود.
سپهرزاد با طرح مشکلات مربوط به تامین مواد 
اولیه ادامه داد: ۷۰ درصد از مواد اولیه موردنیاز 
تولید فرش وارداتی است؛ اما برای این واردات، 
هیچ یارانــه ای به ما نمی دهنــد؛ بنابراین برای 
واردات مواد اولیه با موانع زیادی روبه رو هستیم. 
رئیس محترم مرکز ملی فــرش، این موضوع را 
پیگیری می کننــد و برای حل این مشــکل در 
تلاش هستند؛ ولی دولت اصلا حمایتی نمی کند.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران 
در پایان با تاکید بر اینکه تعداد بافندگان فرش 
در کشور در حال کاهش است گفت: متاسفانه در 
حال ریزش تعداد بافندگان فرش هستیم. حال 
اگر مواد اولیه خوب و مرغوب به آنان نرسد دچار 
مشکل می شــوند. دولت گاهی به مقدار خیلی 
کم اقدام به وارد کردن مواد اولیه فرش می کند؛ 
ولی اصلا مرغوب و مناسب نیســتند. برای این 
کار دولت باید از افــراد متخصص در این زمینه 
مشورت و مشــاوره بگیرد تا بتواند کالای خوب 
وارد کند. در یک برهه و بر اســاس یک تصمیم 
کاملا احساسی برای بیمه کردن بافندگان فرش 
با یارانه ۸۰ درصدی فراخوان دادند که بر اساس 
طرح مذکور، بافنده و غیر بافنده ثبت نام کردند و 

همگی بیمه شدند.

جایگزینی نیروگاه های با راندمان پایین بــا نیروگاه های با راندمان 
بالا از ابتدای دولت در دستور کار قرار گرفته و در آخرین خبرها نیز 
اعلام شده که ارتقای توان و راندمان نیروگاهی در ۶۰ نقطه اجرایی 

می شود. 
به  گزارش ایسنا، در حال حاضر سهم تولید گاز در تولید برق کشور 
قابل توجه اســت به طوری که حدود ۸۲  درصد از برق نیروگاه های 
حرارتی کشــور در سال ۱۴۰۰ توســط گاز و مابقی توسط سوخت 
مایع تولید شده، به عنوان مقایســه در کشور آمریکا در سال ۲۰۲۱ 
حدود ۳۶ درصد از برق تولیــدی نیروگاه های حرارتی با گاز طبیعی 
و یک درصد توسط ســوخت مایع و مابقی توسط زغال سنگ تولید 

شده است.
وجود منابع عظیم گاز درکشــور ما و ایجاد زیرساخت های عظیم و 
پرهزینه انتقال گاز درتقریبا کل کشور به طوری که قریب به اتفاق 
نیروگاه ها متصل به شبکه انتقال گاز هستند و در هر نقطه از کشور 
که احداث نیروگاه جدیدی برنامه ریزی شود تامین گاز آن با هزینه 
اندک قابل انجام است این فرصت مغتنم را برای صنعت برق کشور 
ایجاد کرده است که توســعه ظرفیت نیروگاه های کشور را در آینده 
برمبنای نیروگاه های سیکل ترکیبی راندمان بالا برنامه ریزی کند و 
به تدریج با بازنشسته کردن نیروگاه های قدیمی تر متوسط راندمان 

شبکه بهبود یابد.
در خصوص راندمان نیروگاه ها باید گفت که درحال حاضر متوسط 
راندمان ســالانه نیروگاه های کشــور بیش از ۳۹.۶ درصد اســت. 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی بــا راندمان بیــش از ۵۵ درصد در 
کشــور فعال هســتند، معمــولا  در فصل زمســتان از نیــروگاه 
های فرســوده با راندمان ۱۷ یــا ۱۸ درصد که ســهم کوچکی از 

ظرفیت نیروگاه هــای ایران را دارند، اســتفاده نمی شــود و بهره 
بــرداری از این نیروگاه ها فقــط در زمان اوج مصرف تابســتان که 
 تقاضای برق افزایــش پیدا می کند جهت کمک بــه افزایش تولید 

صورت می گیرد.
با به مــدار آمدن بخــش بخــار نیروگاه هــای ســیکل ترکیبی 
راندمــان نیروگاه ها به بــالای ۴۰ درصد افزایــش می یابد. آنطور 
که اعلام شــده قرار اســت راندمان نیروگاه ها  ســالانه ۰.۷ درصد 
افزایــش پیدا کند. طبــق گفته هــای پیش آهنــگ - مدیرعامل 
شــرکت مادر تخصصی برق حرارتــی - در حال حاضــر راندمان 
نیروگاه های کشــور ۳۹.۶ درصد اســت که با به مدار آمدن بخش 
 بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبــی این عدد به بــالای ۴۰ درصد 

افزایش می یابد.
به گفته وی  دو سال پیش موفق شــدیم ۱۰۳۵ مگاوات واحدهای 
موجود را ارتقاء دهیم، از ۱۳۲ نیــروگاه و ۶۴۰ واحد نیروگاهی در 
کشــور ۶۸ درصد مالکیت خصوصی و ۳۲ درصــد مالکیت دولتی 
دارند که با همکاری های صورت گرفته موفق شــدیم تابستان را به 
خوبی پشت سر بگذاریم. مدیرعامل شرکت برق حرارتی اعلام کرد 
که برنامه های متعددی را برای نیروگاه های بــا راندمان پایین در 
دســتور کار داریم، به طور مثال در بندرعباس نیــروگاه دو کوهه و 
 زرند کرمان و نیروگاه سهند در دســتور کار برای افزایش راندمان 

قرار دارند.
مجید عمیدپور رئیس پژوهشگاه نیرو نیز به تازگی از ارتقای راندمان 
و ظرفیت نیروگاهی کشور با بهره مندی از توان پژوهشگران صنعت 
آب و برق و شــرکت های فناور و دانش بنیان خبــر داد و گفت: به 
منظور پیشبرد این امر، حدود ۶۰ نقطه نیروگاهی شناسایی شد و با 

همکاری شرکت برق حرارتی و نیروگاه های کشور این مهم در ابعاد 
گسترده تری انجام می شود.

به گفته وی پژوهشگاه نیرو در حوزه بهره وری در بخش تولید، انتقال 
و توزیع فعالیت های موثری را صورت داده است که می توان به ارتقا 
ظرفیت تولید نیروگاه های گازی با انجام برخی اصلاحات در پره های 
توربین های نیروگاهی اشــاره کرد.   با تحقق این مهم توان توربین 
V۹۴ به حدود ۱۰ مگاوات افزایش یافت،   ایــن فرآیند در کل دنیا 
بی سابقه است. به عبارت دیگر پژوهشگران پژوهشگاه نیرو با همراهی 
یک شــرکت دانش بنیان موفق به اعمال تغییــرات در توربین های 
 نیروگاه های گازی شدند که با افزایش راندمان و بهره وری نیروگاه ها 

همراه شد.
طبق اعلام رئیس پژوهشــگاه نیرو افزایــش ۱۰مگاواتی راندمان 
نیروگاهی، مستلزم ســرمایه گذاری قابل توجهی است اما این امر با 
کمترین ســرمایه گذاری و انجام تغییراتی در پره های توربین های 
نیروگاه های گازی محقق شــد. به منظور پیشــبرد این امر، حدود 
۶۰ نقطه نیروگاهی کشور شناسایی شــد و با همکاری شرکت برق 
حرارتی و نیروگاه های کشــور این مهم در ابعاد گسترده تری انجام 
می شــود. هم اکنون این فرآیند در شــش نیروگاه سیکل گازی به 
سرانجام رســیده و در چنین شــرایطی به توان تولید نیروگاه های 
کشــور به صورت ویژه افزوده می شــود. با افزایش توان نیروگاه ها 
و از رده خارج کردن نیروگاه های فرســوده نــه تنها می توان میزان 
تولید را افزایش داد بلکه میــزان راندمان نیروگاه ها نیز افزایش پیدا 
می کند، دولت فعلی نیــز برنامه جایگزینی نیروگاه های فرســوده 
 را بــا راندمان بــالا در دســتور کار دارد که می توان نســبت به آن 

امیدوار بود.

رئیس اتــاق تعاون ایران گفت: درباره توســعه 
و تقویت فعالیــت تعاونی ها در حــوزه تجاری 
و صنعتی بین ایــران و اعضــای هئیت مدیره  
ICA  بحث و بررسی شــد. در حاشیه برگزاری 
نشســت اعضای هیات مدیره ICA در تهران، 
تفاهم نامه تقویت همکاری های دو جانبه برای 
توسعه تعاونی ها در ایران و برزیل فی مابین اتاق 
 تعاون ایران و ســازمان ملی تعاونی های برزیل 

امضا شد.
این تفاهم نامــه با هدف تقویــت همکاری در 
مجامــع چند جانبــه، اعزام و پذیــرش هیات 
های تجاری و همچنین توســعه و تبادل دانش 
و تجربیات مــدل های موفق بــه امضاء بهمن 
عبداللهــی رئیس اتــاق تعاون ایــران و »رمی 
 گــورگا نتــو« رئیس ســازمان تعاونــی های 

برزیل رسید.
گفتنی اســت، همکاری در فعالیت های مورد 
توافق دو جانبه در زمینه های تجارت و صنعت، 
مالی، سرمایه گذاری، توسعه و ترویج همکاری 
های تجاری و سرمایه گذاری دو جانبه، رشد و 
توســعه اجتماعی و اقتصادی همچنین تشویق 
اعضا به منظور شرکت در نمایشگاه های تجاری 
بین المللی و ســمینارهای تجاری از مهمترین 

محورها و تعهدات طرفین عنوان شده است.
این نشست که با حضور نمایندگان کشورهای 

عضو هیئــت مدیــره اتحادیه جهانــی تعاون 
از قاره های مختلــف برگزار شــد، رئیس اتاق 
تعــاون ایــران ضمــن خیرمقدم بــه اعضای 
هیات مدیره اتحادیه جهانــی تعاون، ظرفیت 
 هــا و توانمنــدی های بخــش تعــاون ایران

 را تشریح کرد.
در ادامه این نشســت، چاندراپال سینگ یاداو 
نایب رئیس اتحادیه جهانی تعــاون و نماینده 
کشور هند ، اقدامات کشــورهای این منطقه را 
توضیح داد. همچنین نماینده کشــور کانادا در 
خصوص وضعیت مالی و برنامه ICA در ســال 
۲۰۲۳ و نماینده کشــور برزیــل در خصوص 
تعاونی ها در این کشــور و نحوه بهره برداری از 
ظرفیت ICA توضیحاتی ارائــه کردند. گفتنی 
اســت نماینده کشــور بلغارســتان نیز در این 
نشســت، در خصوص تعاونی هــای مصرف در 
بلغارستان توضیحاتی ارائه کرد و نماینده کشور 
چین نیز فعالیت تعاونی کشاورزی در این کشور 

را تشریح کرد.
خاطرنشان می شــود نماینده کشــور کنیا به 
نمایندگی از تعاونی های قــاره آفریقا، نماینده 
کشــور مالزی در خصوص آمــوزش و نماینده 
کشــور ترکیه نیــز در خصــوص تعاونی های 
منطقه اروپا و ارتباط ترکیه با دفتر منطقه اروپا 

توضیحاتی ارائه کردند.

معــاون وزیــر راه و 
شهرســازی با اشاره به 
عــدم هماهنگی عرضه 
و تقاضای مســکن در 
ســال های اخیر، گفت: 
همه تلاش ما برای جبران این نیاز انباشته شده و 
تسهیل گری حداکثری در سیاستگذاری هاست. 
به گزارش سازمان ملی زمین و مسکن، »ارسلان 
مالکی« در نشست آموزشــی معاونان مسکن و 
بازآفرینی شهری اداره های کل راه و شهرسازی 
با اشــاره به اهمیت بحث آماده سازی زمین ها، 
افزود: از آغــاز روند اجرای طــرح نهضت ملی 
مســکن تمرکز ما بر تامین زمین بود، اما امسال 
باید در بحث آماده ســازی ایــن زمین ها تلاش 

بیشتری انجام شــود. مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مسکن ضمن اشــاره به آئین نامه قانون 
ساماندهی، تصریح کرد: براساس این آیین نامه 
هزینه آماده ســازی زمین هــا برعهده متقاضی 
اســت، اما با مصوبه هیات مدیره توانستیم کار 
بزرگی انجام دهیم و در برخی از استان ها در آماده 
سازی زمین ها به متقاضیان کمک کنیم. مالکی 
اضافه کرد: بحث آماده سازی بسیار مهم است و 
هدف ما در اجرای آماده ســازی زمین ها، تلاش 

برای تسهیل گری بوده است.
وی در توضیــح این امــر ادامــه داد: در بحث 
آماده سازی برای تســهیل امور تصمیم گرفته 
شد که در همکاری با برخی نهادها خارج از بحث 
مناقصــه کار را پیش ببریم. ایــن تصمیم فقط 
به دلیل تسریع در پیشــبرد امور است و بر این 
اساس اگر نهادی ســرعت لازم در اجرای کار را 

نداشته باشــد، کار باید از طریق فرآیند مناقصه 
ادامه پیدا کند.

معاون وزیر راه و شهرســازی در بخش دیگری 
از صحبت های خود، ضمن توصیــه به مدیران 
اســتانی برای پیگیــری امور، گفــت: در انجام 
کارها فقط به صدور یک نامه بسنده نکنید، زیرا 
طبق برآوردهای ما استان هایی در روند اجرای 
طرح نهضت ملی موفق تر بوده انــد که مدیران 

پیگیرتری داشته اند. 
وی در پایان بر اهمیت توســعه شهرک ســازی 
تاکید کرد و اظهار داشت: شهرک سازی ظرفیتی 
است که در گذشته چندان به آن توجه نشده بود، 
اما در طرح نهضت ملی مســکن تاکنون پروانه 
ساخت ۳۰ شهرک در سراسر کشور صادر شده 
است که امیدواریم این رقم تا پایان سال به ۵۰ 

شهرک برسد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

آزادسازی زمین راهکار کاهش تلاطم در بازار مسکن است

صدور پروانه ساخت ۳۰ شهرک

توسعه فعالیت تعاونی ها بین ایران و برزیلراندمان نیروگاه ها افزایش می یابد

بازار فرش ایرانی کوچک تر شد

تعداد بافندگان فرش در حال ریزش
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فناوری و 
اطلاعات

علت ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ و ۱۵
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه گفت: ارزبری بالا و عمل متقابل نسبت به تحریم ها از 
جمله مهم ترین دلایلی است که مسئولان برای ممنوعیت واردات آیفون ۱۴به بالا مطرح 
کرده اند. مهدی عبقری اضافه کرد: به این ترتیب میزان واردات و ارزبری آیفون به شدت 
کاهش پیدا کرده، چرا که عملا از آیفون ۱۴ به بعد ثبت سفارش و رجیستری نخواهد شد 

و مدل های ۱۳ و قبل از آن هم دیگر تقاضای چندانی ندارد.
وی با بیان اینکه از زمان رونمایی از آیفون ۱۴، ثبت سفارش آن امکان پذیر نبود، گفت: 
بهمن ماه سال گذشته گمرک طی نامه ای اعلام کرد که واردات آیفون ۱۴ تا اول اسفند 
فقط برای مسافران امکان پذیر است و جزئیات رجیستری آن هم بعداً اعلام خواهد شد. در 
همان نامه هم قید شده بود که تلفن همراه آیفون ۱۴ و ۱۵ از طریق رویه تجاری و پستی 

ثبت سفارش نخواهد شد.
عبقری با بیان اینکه دغدغه انجمن این بود که اگر قرار است واردات مسافری صورت گیرد، 
باید واردات تجاری هم انجام شــود، تصریح کرد: وارد کنندگان دغدغه های دیگری هم 
داشتند؛ از جمله اینکه با توجه به کاهش تولید آیفون ۱۳ بعد از رونمایی از مدل های جدید، 
آیفون های ۱۳ و قبل از آن که به کشور وارد می شود، عملاً کیفیت مطلوب را ندارند و ریپک 
یا رفرش هستند. همچنین این موبایل ها از طریق ارز حاصل از صادرات خود وارد می شود 

و ممکن است وارد کنندگان هم تخصص لازم را نداشته باشند.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه با اشاره به برگزاری چندین جلسه مشترک و ارائه 
راهکارهایی از جمله افزایش تعرفه واردات آیفون به مسئولان مختلف، تصریح کرد: در 
ماه های اخیر انتشار اخبار ضد و نقیض در این رابطه باعث تهییج بازار شده بود. اما در نهایت 
پاسخ کلی که به انجمن واردکنندگان موبایل داده شد این بود که ارزبری آیفون ۱۴ و ۱۵ 

زیاد بوده است.
وی در پاسخ به اینکه چه تفاوتی بین ارزبری آیفون ۱۳ با مدل های بعدی وجود دارد، گفت: 
میزان ارزبری این محصولات متفاوت است. در اصل اکثر کسانی که به دنبال خرید آیفون 
۱۲ و ۱۳ بودند، محصول مورد نیاز خود را تهیه کرده اند و تقاضای آن ها کمتر از مدل های 

جدید آیفون است.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی با بیان اینکه استدلال دیگری 
که از سوی مسئولان مطرح می شود اعمال تحریم ها و عمل متقابل نسبت به آن است، 
گفت: در اصل تمام این اظهارات حاصل شنیده های ما از مسئولان است تا تکلیف اعضای 
صنف مشخص شود و جلوی سوء استفاده ها نیز گرفته شود. البته پیش از این سخنگوی 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز در یک گفت وگوی تلویزیونی رسما اعلام کرده بود که 

واردات آیفون ۱۴ در تمام رویه ها ممنوع و خرید و فروش آن قابل رهگیری و جرم است.
به گفته وی به این ترتیب میزان واردات و ارزبری آیفون به شدت کاهش پیدا کرده، چرا که 
عملا از آیفون ۱۴ به بعد ثبت سفارش و رجیستری نخواهد شد و مدل های ۱۳ و قبل از 
آن هم دیگر تقاضای چندانی ندارد. چراکه بیشتر متقاضیان کالای مورد نظر خود را تهیه 

کرده اند و این مدل ها عموما قدیمی و از رده خارج می شود.
عبقری در پاسخ به اینکه تکلیف خریداران، به ویژه کسانی که در مدت زمان محدودی در 
بهمن ماه به صورت قانونی و به شکل مسافری آیفون ۱۴ وارد کرده اند چیست؟ گفت: این 
موضوع در حیطه اختیارات انجمن نیست و هنوز هم تصمیمی در این رابطه اعلام نشده 
است. وی در پاسخ به سئوالی درباره جدیدترین وضعیت تخصیص ارز به واردات موبایل نیز 

بیان کرد: موضوع یکسان سازی ارز واردات موبایل نیز همچنان انجام نشده است.

پایش اراضی کشور با کمک هوش مصنوعی و دانش بنیان ها
نخستین جلسه کمیته فنی پایش اراضی کشور با محوریت چگونگی استفاده از تصاویر 
ماهواره خیام و نحوه استقرار هسته پردازشگر تصاویر با استفاده از فناوری هوش مصنوعی 

برگزار شد.
به گزارش تسنیم، در نخستین جلســه کمیته فنی »پایش اراضی کشور« که براساس 
تکالیف مندرج در منشور سامانه زمین برگزار شد، موضوعات مهمی مورد تحلیل و ارزیابی 
قرار گرفت. در جلسه سامانه پایش اراضی کشور که یکی از زیرسامانه های »پنجره واحد 
مدیریت زمین« است، احسان کشــتکاری، عضو هیات عامل سازمان فناوری اطلاعات 
ایران، مازیار مباشــری، مدیر کل دفتر تدوین ضوابط فنی و مقررات دولت الکترونیکی 
از ســازمان فناوری اطلاعات ایران و هم چنین نمایندگانی از دبیرخانه ستاد هماهنگی 
و مبارزه با مفاســد اقتصادی، معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، وزارت خانه های جهادکشاورزی، کشور، نیرو و نیز سازمان های فضایی ایران، 
نقشه برداری کشور، جغرافیایی نیروهای مسلح، ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
 کشــور و برخی فعالان بخش خصوصی دانش بنیان در حوزه تامین تصاویر ماهواره ای 

حضور داشتند.
در ابتدای این جلسه، گزارشی از آخرین وضعیت تصاویر ارسالی توسط ماهواره خیام ارائه 
شد. این گزارش برمبنای ارائه اقدامات انجام شده در راستای تفاهم نامه منعقد شده مابین 
سازمان فناوری اطلاعات ایران و سازمان فضایی کشور به منظور تامین تصاویر ماهواره ای 
جهت استفاده در پنجره واحد مدیریت زمین با هدف مقابله با زمین خواری از طریق پایش 
و حفاظت از اراضی کشور صورت پذیرفت. به همین منظور نماینده سازمان فضایی ایران با 
ارائه آماری در سه حوزه: مساحت اخذ شده از مناطق درخواستی، مساحت برداشت نواری 
و مساحت مجموع اعلام کرد، این ماهواره آمادگی کافی جهت ارسال تصاویر ماهواره ای 
خیام به سازمان فناوری اطلاعات ایران را دارد و طی چند ماه آینده، تصویربرداری از اراضی 

کل کشور با کیفیت بالا را به پایان می رساند.
پس از ارائه گزارش سازمان فضایی ایران، مسئولین حاضر در جلسه بنا به عواملی نظیر: 
گذشت زمان قابل توجه از شروع به کار ماهواره خیام، انعقاد تفاهم نامه بین دو سازمان 
مذکور و حساسیت مسأله جلوگیری از تخریب اراضی حساس کشور با استفاده از فناوری 
روز، خواســتار تســریع در بهره برداری از تصاویر ماهواره خیام در سامانه پنجره واحد 
مدیریت زمین شدند. در این جلســه با توجه به تدوین و نهایی سازی شیوه نامه نحوه 
تبادل اطلاعات مابین دو سازمان، آمادگی تمامی زیرساخت های لازم برای استفاده از 
تصاویر خیام اشاره مورد اشاره قرار گرفت و عنوان شد باید در آینده نزدیکی شاهد دریافت 
اولین مجموعه تصاویر »نقاط دارای اولویت« بر حسب نیازمندی های دستگاه های ذینفع 
 باشیم و کاربردی ســازی ماهواره خیام در ســامانه زمین به همراه رفع مشکلات مردم 

صورت پذیرد.

اخبار

اهتمام جدی دولت سیزدهم 
برای صنعتی کردن کشــور 
با حفــظ ملاحظات زیســت 
محیطــی بــا ورود نخبگان 
دانشگاهی شــتاب و برمدار 
توسعه قرار گرفته است. نگاهی به نظام های اقتصادی و 
اجتماعی در بسیاری از کشورهای پیشرفته و نـو توسـعه 
یافتـه و بـه ویـــژه جهان نشان می دهد که گسترش و 
حمایت از شـرکت هـــای دانش بنیان یکی از اولویت 
های اساسی در برنامه های توسـعه اقتصادی و اجتماعی 

این کشورهاست. 
این شرکت هـــا با وجود آنکـه بـه ســـرمایه گـذاری 
کمتری نیاز دارند، بازدهی بیشـــتری داشـــته و در 
ایجـاد اشـتغال، ایجـاد بسـتر مناسـب بـرای نوآوری 
و اختراعات و افزایش صادرات ایـــن کشـورها، نقـش 
مهمـی دارنـد. چراکه شـرکت هـای کوچک و متوسط 
آسان تر می توانند خود را بـــا تغییـــرات پرشـــتاب 
محیطـی منطبـق کـــرده و نسبت به عوامل اقتصادی 

و سیاسی سریعتـر واکـنش نشـان می دهند. 
همچنین این شرکت ها نقش شگرفی در تامین نیازهای 
اساسی و راهبردی شــرکت ها، صنایع و سازمان های 
دیگر دارنـد کـه ایـن امـر می تواند در کـاهش فراگیـر 

اثـرات تحـریم هـــای بین المللی بر کشور قابل توجه 
باشد. در سال کنترل تورم و رونق تولید می بایست تولید 
و توسعه صادرات شرکتهای دانش بنیان در اولویت قرار 
گیرد. در حال حاضر فناوری اطلاعات این بستر را فراهم 
کرده تا از این فرصت به نحو احســن اســتفاده کنیم و 
 گام های مثبتی در جهش تولید و صادرات دانش بنیان 

برداریم.
ابزار خنثی سازی تحریم ها در شرایط فعلی پیشروی به 
سمت اقتصاد دانش بنیان است. در شرایطی که اقتصاد 
تک قطبی و وابســته به نفت از شرایط تحریم تاثیر می 
پذیرد، می توانیم از شــرکتهای دانش بنیان و تولید و 
صادرات کالاهای تولید شده توسط آنها، ارزآوری کشور 
را افزایش دهیم. امروز شرایط مناســبی برای فعالیت 
شرکتهای نوپا و دانش بنیان در کشور فراهم شده است. 

بسترها و زیرساخت های خوبی فراهم شده است. 
البته نیــاز اقتصاد دانــش بنیان برای توســعه چیزی 
 فراتر از این اقدامات اســت. اما به هــر ترتیب تا به امروز 
حمایت هایی از این شرکتها چه از لحاظ تسهیلات و چه 
از لحاظ زیرساختی و تامین تجهیزات انجام شده است. 
تحریم امروز اقتصاد کشــور را هدف قرار داده و فرصت 
استفاده از ظرفیت بالای دانش بنیان ها فراهم شده است.

هرچند حمایت ها و سرمایه گذاری ها بیشتر به سمت 
شــرکتهای بزرگ در این حوزه بوده است اما به تدریج 
باید این حمایت ها گســترده تر شــود. بخش سنتی 
سرمایه گذاران در کشور به تدریج و با دیدن موفقیت های 

نســل جوان در ایجاد اســتارت آپ ها و رونق آنها برای 
سرمایه گذاری در حوزه های دیجیتالی ترغیب خواهند 

شد.
با تمام این اوصاف شرکت های نوپا می توانند در هر شکلی 
و به هر اندازه ای ایجاد شــوند اما سرمایه گذارها به طور 
کلی به آن دسته از شرکت های نوپایی جلب می شوند که 
نسبت خطر به سود بالایی دارند و مقیاس پذیرتر هستند. 
معمولا یک شــرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری 
نسبت به یک شــرکت جاافتاده دارد، یعنی می تواند با 
ســرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشــد بیشتری 

نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. شرکت های 
نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و 
در این راه گزینه های مختلفی دارند. شرکت های دیگر یا 
افراد سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل 
پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع 
کنند. هرچند در عمل خیلی از شرکت های نوپا از سوی 
بنیانگذارانشان سرمایه گذاری می شوند. اگر ارزش یک 
شرکت بر اســاس فناوری خاص آن شرکت باشد، مهم 
است که بنیانگذاران بتوانند از مالکیت معنوی ایده های 

خود حفاظت کنند.

حمایت از شرکت هـای دانش بنیان اولویت اساسی توسعه اقتصادی است 

ریل گذاری  دانش بنیان ها برای عبور از تحریم ها
News kasbokar@gmail.com

رییس پژوهشــگاه نیرو از آمادگــی وزارت نیرو برای 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در جهت 
مدیریت دارایی های فیزیکی خبر داد و گفت: با توجه 
به امکاناتی که این وزارت خانه در حوزه شــرکت های 
دانش بنیان دارد، از فعالیت بخش خصوصی و شرکت 
های دانش بنیان بــرای مدیریت دارایی های فیزیکی 

استقبال می شود.
مجید عمیدپور در همایش ششمین دوره جایزه ملی 
تعالی نگهداری و مدیریت دارایی ها که در پژوهشگاه 
نیرو برگزار شد، در زمینه بهره برداری بهینه از سرمایه 
های وزارت نیرو که در گروی پیاده ســازی نظام نوین 
مدیریت دارایی های فیزیکی است، اظهار داشت: برخی 
اوقات احساس می شــود مدیریت دارایی به فراموشی 
سپرده شده است. لذا نیاز اســت منابع و دارایی های 

کشور مدیریت شود.
وی افزود: در چند ماه آینده، باید عدد عظیمی را صرف 
تعمیرات اساسی نیروگاه های کشور کنیم، لذا موضوع 
انجمن نت بسیار مهم اســت. عمیدپور درباره فعالیت 
شــرکت های دانش بنیان گفت: آمادگی داریم بخش 
خصوصی و این شــرکت ها که صاحب تجربه هستند، 
در فعالیت های وزارت نیرو به ما کمک کنند. در وزارت 
نیرو امکاناتی در حوزه شرکت های دانش بنیان داریم 
لــذا از فعالیت بخش خصوصی و شــرکت های دانش 
بنیان استقبال می کنیم تا مدیریت دارایی های فیزیکی 

صورت گیرد.
سعید رمضانی رییس هیات مدیره انجمن نگهداری و 
مدیریت دارایی های ایران با تاکید بر استفاده از ظرفیت 

شــرکت های دانش بنیان گفت: ارتباط داده ای و نرم 
افزاری در ساخت تجهیزات مهم است که باید از سوی 

این شرکت ها صورت گیرد.
وی افزود: بحثی که در کشــور مهم اســت نگهداشت 
نــوآوری در بهره وری اســت. باید به طــرق مختلف، 
بهره وری را در حوزه دارایی ها از طریق نوآوری افزایش 
دهیم. رمضانی ادامه داد: مطالبه ســازمان ملی بهره 
وری و معاون رییس جمهور از شــرکت های دولتی و 
خصوصی، نگهداری از دارایی ها از طریق نوآوری است. 
اینکه چه کســی می تواند برای نگهداری از تجهیزات 
خلق نواوری انجام دهد مهم اســت. نوآوری از طریق 
تخریب خلاق، سیستم های نابهره ور را از بین می برد.

رییس هیات مدیره انجمن نگهداری و مدیریت دارایی 
های ایران گفت: نوآوری از ســوی شرکت های دانش 
بنیان نیز اهمیت دارد. باید سیاســت گذاری کنیم تا 
ظرفیت و سرمایه های این شرکت ها در حوزه دارایی 

را به کار گیریم.
وی تاکید کرد: نگهداشــت تجهیــزات باید اقتصادی 
شود؛ کشوری که مردم آن از نگهداری کردن، پول به 
دست نیاورند، از خراب شدن و تعمیر پول در می آورند. 
رمضانی همچنین درباره همکاری شرکت های دانش 
بنیان گفت: باید این شرکت ها حمایت خود را داشته 
باشند؛ چرا که ارتباط داده ای و نرم افزاری در ساخت 

تجهیزات مهم است.
نوید نصر دبیر انجمــن نگهــداری و مدیریت دارایی 
های ایــران درباره فعالیت این انجمــن گفت: انجمن 
نگهداری از سال ۸۳ به منظور ارتقای فرهنگ صحیح 

نگهداری و بهره وری در صنایع شکل گرفته است و در 
سال ۹۶، جایزه ملی نگهداری با هدف تببین ارزش و 
جایگاه پرداختن اصولی به نگهداشت دارایی راه اندازی 
و تاسیس شد. وی افزود: با توجه به تحریم ها در کشور 
ضرورت نگهداشت و مدیریت دارایی ها اهمیت بالایی 
دارد تا بهترین و بیشترین ارزش نصیب جامعه و شرکت 

های مختلف شود.
نصر بیان کرد: خلاء بزرگ تحریم ها در کشــور اجازه 
نمی دهد از انتقــال تکنولوژی و اســتفاده از فناوری 
های روز دنیا بهره مند شــویم. شــرکت های دانش 
بنیان باید این خــلاء را در راســتای مدیریت بهینه، 
ســاماندهی کنند. وی افزود: تاکید ما نــوآوری بهره 
وری است. شرکت های دانش بنیان باید تلاش کنند 
تولید، ســاخت و بومی ســازی قطعات همچنین به 
 روزآوری فنــاوری را مدیریت کنند تــا دارایی ها نیز 

مدیریت شود.
دبیر انجمن نگهداری و مدیریت دارایی های ایران تاکید 
کرد: عرصه برای حضور فعال شرکت های دانش بنیان 
وجود دارد. امید است بیش از پیش شاهد حضور شرکت 
ها در این راستا باشیم. در ادامه این همایش، جبارعلی 
ذاکری رییس کمیته علمی جایزه ملی تعالی نگهداری، 
گفت: نقش و اهمیت برگزاری چنین فعالیت هایی در 
تعیین شرکت هایی که موفق شــدند در نگه داری و 
تعمیر در موضوع نت گام های موثری بردارند و باعث 
بهبود مستمر همچنین ارتقای بهره وری و پیشرفت و 

توسعه مجموعه های خود شوند؛ گام موثری است.
ذاکــری بیان کــرد: تعــداد شــرکت هایــی که در 

حوزه فعالیــت جدیــد وارد رقابت شــدند، افزایش 
پیدا کرده و امید اســت اثرات این حضــور و فعالیت 
 در بحث های اقتصــادی و عملکردهای شــرکت ها 

مشخص شود.
وی افزود: اولین گام برای توسعه نگهداری ها و مدیریت 
دارایی ها در مجموعــه ها، تغییر باور مدیران ارشــد 
سازمان هاست. در ســازمان هایی که این باور را دارند 
شاهد موفقیت های خوبی بودیم. یکی از تکالیف فعالان 
در حوزه نت، تغییر نگاه مدیران به مقوله نت است، البته 
باید فرهنگ سازی در سازمان ها شکل گیرد. ذاکری 
ادامه داد: انجمن نگهداری نت ایران، این گام را موثر می 

داند و در اولویت برنامه های خود قرار می دهد.
وی بیان کرد: بحث تغییری که در عنوان انجمن داده 
شــده، اضافه کردن بخش دارایی های فیزیکی مورد 
توجه بوده است. این موضوع مقوله ای است که در کنار 
نت مفهوم پیدا می کند و برای ارتقــای بهره وری در 
سازمان و بهبود فرایندها می تواند مکمل فعالیت های 

انجمن باشد.
ذاکری گفت: از ســال گذشته ملی شــدن جایزه به 
تصویب ســازمان بهره وری ایران رسیده است که این 
امر نشــان از اهمیت موضوع برای ســازمان ملی بهره 
وری است؛ چرا که با بررسی ارزیابی فرایندها ملی بودن 

جایزه تایید شده است.
وی ادامه داد: اســتفاده از آینده پژوهی و فناوری های 
نوظهور در حوزه نت نیازمند همت جمعی است. کاربرد 
هوش مصنوعی در نت و موارد مشابه می تواند گام های 

موثری را در این زمینه تحقق بخشد.

متخصصان یک شــرکت دانش بنیــان ایرانی با تولید 
تجهیزات صنعتی پیشرفته کشــور، ضمن تامین نیاز 
تحریمی برخی از تجهیزات آزمایشــگاهی و صنعتی 
را در کشور تولید و تجاری ســازی کردند. محمدرضا 
فاضلی مدیرعامل شرکت اشکان تجهیز اسپادانا درمورد 
تولیدات این شرکت درزمینه تجهیزات پیشرفته مورد 
نیاز صنایع اظهار داشت: کشور در شرایط تحریم نیاز به 
تجهیزات پیشرفته دارد و تصمیم گرفتیم در جهت رفع 
نیازهای مهم صنعت کشور در برخی زمینه ها تجهیزات 

خاص بسازیم.
وی به تولید و تجاری سازی راکتورهای همزن دار تحت 
فشــار اشــاره کرد و افزود: مهم ترین کاربرد و وظیفه 
این نوع راکتورها، ایجاد بســتر مناســب برای انجام 
واکنش های شیمیایی و متناسب با برنامه ریزی از پیش 
تعیین شــده اســت تا محصول مورد نظر ایجاد شود. 

این فناور همچنیــن از طراحی و تولید کوپلینگ های 
مغناطیســی خبر داد و ادامه داد: تجهیزات کوپلینگ 
برای انتقال گشتاور از یک شفت یا الکتروموتور به کار 
می روند و در انتقال مایعات کاربردهای گســترده ای 

دارند.
فاضلی به سایر تجهیزات و دستگاه های تولید شده در 
این شرکت دانش بنیان اشاره کرد و گفت: از مهم ترین 
این تجهیــزات می توان بــه اتوکلاوهــای صنعتی، 
بیوراکتورها و میکسرهای ۲ پروانه ای سیاره ای اشاره 
کرد که به طور عمــده در صنایع مختلفــی از جمله 
آزمایشگاهی، دارویی و شــیمیایی مورد استفاده قرار 

می گیرند.
وی با تاکید بــر اینکه بدون برخــی از این تجهیزات، 

فعالیت های خاص که نیاز به دما و فشــار و ســرعت 
بالا داشــته باشــند امــکان پذیــر نیســت، افزود: 
مهم تریــن حوزه های کارکــردی این تجهیــزات را 
می تــوان صنایع نفــت و پتروشــیمی، شــیمیایی، 
رنگ و رزین و چســب، ســیمان و فولاد، پزشــکی، 
 شیشــه، کامپوزیــت، لاســتیک، پلیمــر و صنایع 

آزمایشگاهی دانست.
مدیرعامل شرکت اشکان تجهیز اسپادانا درمورد مزایای 
رقابتی تجهیزات ساخت این شرکت هم اظهار داشت: 
نمونه های مشابه خارجی این دستگاه ها با قیمت های 
خیلی بالا و بــدون خدمات پس از فــروش و گارانتی 
وارد می شــوند اما دستگاه های ســاخت این شرکت 
دانش بنیان علاوه بر داشــتن خدمــات پس از فروش 

و گارانتی یک ســاله، به طور سفارشــی و در تعامل با 
خریداران ساخته می شوند.

فاضلی ادامه داد: ماهیت این دستگاه ها به گونه ای است 
که باید با مشتریان جلســات فنی برگزار کرد و به طور 
سفارشی طراحی و ساخته شــوند تا ضمن این که نیاز 
آن ها برطرف می شود، از هزینه بیش از حد جلوگیری 

شود.
براساس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهــوری، وی همچنین بــه امکان 
سفارشی ســازی مطابق نیاز مشــتری و قیمت کمتر 
نســبت به نمونه های خارجی به عنوان سایر مزایای 
رقابتی این محصولات اشــاره کرد و افزود: این شرکت 
دانش بنیان برای شش نفر به طور مستقیم اشتغال ایجاد 
کرده و کمکی درخور توجه را به طور غیر مســتقیم به 

چرخه خدمات صنعتی کشور داشته است.

رئیس مرکز تحقیق و توسعه همراه اول گفت: تاکنون 
حدود ۴۰۰ سایت نسل پنجم راه اندازی کردیم که تا 
آخر سال به ۱۰۰۰ ســایت در کشور می رسد. وحید 
شاه منصوری رئیس مرکز تحقیق و توسعه همراه اول 
در مراسم افتتاح و نشســت خبری آزمایشگاه ۵G  و 
اینترنت اشیا مرکز تحقیق و توسعه همراه اول در پارک 
علم و فناوری دانشگاه تهران گفت: آزمایشگاه ۵G و 
اینترنت اشــیا در محل پارک علم و فناوری دانشگاه 
تهران در اوایل امسال راه اندازی شد و هدف آن توسعه 
اکوسیستم نسل پنجم و کمک به فعالان این حوزه برای 
فراهم کردن امکان تســت محصولاتی است که ارائه 
می شود. امیدواریم این پایگاه پل ارتباطی خوبی بین 
صنعت و دانشگاه باشد و از پتانسیل و خروجی آن برای 
توسعه استفاده شود. وی گفت: در حال حاضر سرمایه 
گذاری، تکنولوژی مرحله به مرحله بالاتر و استانداردها 

بیشتر شده اســت اما هنوز به صد در صد نسل پنجم 
نرسیدیم و امیدواریم تا سال ۲۰۲۵ همچنان ۵G در 
حوزه استاندارد سازی توسعه پیدا کند و محصولات 
جدیدتری بیاید. شــاه منصوری افزود: تمام سرمایه 
گذاری در ۵G شروع شده است و در حال حاضر بیش 
از یک میلیارد سایت ۵G در دنیا داریم اما اگر از لحاظ 
پوششی بررسی کنیم می بینیم که در دنیا هنوز به ۳۰ 
درصد پوشش ۴G نرسیده است. در کشور ما هم بحث 
فرکانس و پروانه مطرح و قرار اســت به زودی مزایده 
فرکانس ۵G برگزار شــود به این ترتیب این توسعه 
می تواند سرعت بیشتری بگیرد. وی تصریح کرد: همراه 
اول به صورت آزمایشی تا کنون حدود ۴۰۰ سایت نسل 
پنجم راه اندازی کرده و تا آخر سال به ۱۰۰۰ سایت در 
کشور می رســد. امیدواریم مشکل گوشی ها نیز حل 
شود و از نسل پنجم حمایت کنند ولی در حال حاضر 

رویکرد ما استفاده از مودم خواهد بود. شاه منصوری 
در ادامه در خصوص آزمایشگاه باز ۵G گفت: هدف ما 
کمک کردن و تقویت اکوسیستم کشورمان در حوزه 
۵G است و با کمک معاونت علمی این طرح پیش رفته 
و دلیل انتخاب پارک علم و فناوری نیز این اســت که 
به اکوسیستم استارت آپی کشور نزدیک باشیم. وی 
در ادامه گفت: آزمایشــگاه باز یا اپن ۵G این امکان را 
برای شرکت ها، دانشجویان و اشخاص حقیقی ایجاد 
می کند تا محصولی که در شــبکه ۵G دارند توسعه 
پیدا کند و علاوه بر این آزمایشگاه سیستمی دارد که 
برای چالش های موجود اپراتور همراه اول فعالیت دارد. 
گفتنی است، این نشســت با حضور مسئولان همراه 
اول و دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و 
ارتباطات برگزار و در ادامه از آزمایشگاه ۵G و اینترنت 

اشیا بازدید شد.

محققان دســتگاهی کوچک ابداع کرده اند که 
می تواند از ورود مواد مخدر به زندان جلوگیری 
و آن را شناســایی کند. یکــی از راه های قاچاق 
مواد مخدر به داخل زندان، خیس کردن پارچه و 
کاغذ در چنین موادی و سپس خشک کردن آن 
و تحویل به زندانی است. اما محققان یک دستگاه 
قابل حمل جدید ابداع کرده اند که می تواند این 

حقه را آشکار کند.
یکــی از داروهای مصنوعــی خطرنــاک با نام 
»اســپایس« توســط زندانیان مصرف می شود. 
فروشــندگان این ماده مخدر در زندان آن را به 
تکه های کوچکتر تقسیم و با استفاده از یک ویپ 
آن را مصرف می کنند مصرف ایــن ماده افراد را 
در معرض دچار شــدن به عوارض جانبی شدید 
از جمله روانپریشی، سکته و حمله صرع قرار می 

دهد. در حال حاضر موثرترین روش ردیابی چنین 
داروهایی درون مواد به تکنیک های آزمایشگاهی 
مانند کروماتوگرافی گازی - طیف سنجی جرمی 
وابسته است. در همین راستا کریستوفر پاندی و 
همکارانش در دانشــگاه بث انگلیس دستگاهی 
آزمایشــگاهی و قابل حمل ابداع کرده اند که با 

لمس ماده فعال می شود.
در مرحله بعد طول موجی از نور ماورابنفش منتشر 
می شود که مواد شیمیایی فلوروفور در ماده مخدر 
را با نور فلورسنت نشــان می دهد. دستگاه این 
سیگنال را دریافت می کند و با کمک یک حلقه 
از ال ای دی ها به کاربر خود اطلاع رســانی می 
کند. هرچه میزان تراکم ماده مخدر بالاتر باشد، 
تعداد ال ای دی های بیشــتری به جای سبز به 
رنگ قرمز در می آیند. این دســتگاه یک مخزن 

همراه دارد که شامل سیگنال های مربوط به ۴۰۰ 
ماده مخدر مختلف است. هنگامی که یک نمونه 
در حال تجزیه و تحلیل است، دستگاه با تنظیم 
سیگنال فلورسنس مواد پایه که قبلا فهرست شده 
به عنوان یک پس زمینه خنثی شروع به کار می 
کند. بنابراین، هر سیگنالی که در بالا و فراتر از آن 
پس زمینه شناسایی شود، همان داروی مورد نظر 
خواهد بود. نسخه فعلی دستگاه برای تشخیص 
اسپایس بهینه شده است و می تواند با دقت ۹۵ 
درصد آن را ردیابی کنــد. محققان معتقدند که 
می توان برای تشخیص سایر داروهای مصنوعی 
خطرناک مانند بنزودیازپین هــا و مواد افیونی 
نیــز آن را تنظیم کرد. همچنیــن می توان از آن 
در مکان هایی غیر از زندان ها مانند پناهگاه های 

بی خانمان ها نیز استفاده کرد.

استقبال از ظرفیت دانش بنیان ها برای مدیریت دارایی ها

تولیدتجهیزاتخاصصنایعبههمتدانشبنیانها

دستگاهجدیدیبرایکشفموادمخدرتولیدشدراهاندازیهزارسایت۵Gتاپایانسال
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کشاورزي

اتفاقــات امســال در بــازار محصولات 
كشاورزي غيرقابل پيش بيني بود. بعد از 
افت شديد قيمت گوجه فرنگي حالا نوبت 
به هندوانه رسيده است. محصولي كه در 
سال هاي گذشته در بازارهاي كشورهاي 
عربي فروش مي رفت و يك پاي ثابت صادرات محصولات كشاورزي 
بود، امســال در مزارع جنوب كرمان تني 30 هزار تومان به فروش 

مي رسد. 
به گزارش »كسب و كار« توليد هندوانه امسال دوبرابر سال پيش 
بوده است. هندوانه كاران مناطق جنوبي كه برداشت محصولشان را 
از 2ماه پيش آغاز كرده اند، به دليل توليد بيش از نياز، حجم زيادي 
از محصولشان روي دستشان مانده است، قيمت پايين فروش هم 
جوابگوي هزينه هاي توليد و حمل ونقل شان نيست. كشاورزي كه 
براي كشت هنداونه در هر هكتار نزديك به 8 ميليون تومان هزينه 
كرده است اكنون بايد هر كيلوگرم از آن را بين 30تا80تومان بفروشد. 
همچنين هزينه هاي حمل و نقل نيز بسيار بالاست، به طوري كه براي 
انتقال محصول به بازار تهران، بايد  به هر كاميون 3 تا 4ميليون تومان 
كرايه بپردازند. حالا هندوانه كاران عطاي چيدن محصول را به لقاي 
بهاي اندكش بخشيده اند تا جاليزهايشان دست كم چراگاهي براي 

حيوانات باشد. 

 مقصر خسارت صيفي كاران كيست؟
مسئولان حوزه كشاورزي مي گويند: اين كشاورز است كه در انتخاب 
نوع كشــت اشــتباه مي كند. آنها معتقدند، با توجه به آب بر بودن 
محصولاتي مثل هندوانه و طالبي، صيفي كاران بهتر است اقدام به 
كشت محصولات ديگر كنند اما كارشناسان كشاورزي مي گويند از 
دور نمي شود نسخه پيچيد. اين وظيفه دولت است كه بعد از آمايش 
و پايش زمين براي آموزش به كشــاورز به اراضي ورود كند. دولت 
بايد با تعيين ميزان مصرف و تقاضاي بازار، كشــت و كار كشاورز را 
تنظيم و نوع محصول قابل كشت را تعيين كند. كارشناسان اين حوزه 
معتقدند، كشاورز كاشت، داشت و برداشت را خوب بلد است اما محقق 
علمي نيست كه به بازار و تمام مزيت هاي نسبي اشراف داشته باشد.

 
 الگوي كشت، الگويي محقق نشده

رامين عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در گفت وگو با »كسب و 
كار« مي گويد: طرح الگوي كشت در كشور ما نه تنها اجرايي نشده 
بلكه حتي به طور كامل مطالعه هم نشده است. كشاورز تنها با انگيزه 

اقتصادي و آنچه سنت پدر و مادران شــان بوده است، كشت و كار 
مي كند. اين وظيفه دولت اســت كه با آزمايش هاي خاك و زمين، 
تحقيقات و پژوهش هاي لازم، نوع محصول و شيوه كشت را تعيين 

كند. 
وي مي افزايد: در حال حاضر بزرگ ترين اشتباه در بخش كشاورزي ما 
در نظر نگرفتن ارزش آب است. كشت طالبي و هندوانه كه محصولاتي 
بسيار آب بر هستند نه تنها سودي عايد كشاورز نمي كند بلكه ميزان 

زيادي از ذخاير آبي كشور را هم هدر مي دهد. 

 دود گراني هزينه هاي جابه جايي در چشم توليدكننده
اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: همچنين با افزايش قيمت 
سوخت و هزينه هاي حمل ونقل، سود چنداني براي توليدكننده باقي 
نمي ماند. اين در حالي است كه تمامي كشورها براي صرفه جويي در 
هزينه هاي جابه جايي محصولات كشــاورزي، مصرف محصولات 
محلي را جايگزين كرده اند. در كشور ما هم بايد علاوه بر تغيير الگوي 
كشــت، الگوي مصرف غذايي هم تغيير كند و با جايگزيني كشت 
گلخانه اي به جاي كشت سنتي، هر منطقه اي بيشتر محصول توليدي 

حوزه خود را مصرف كند. 

 بسته شدن مرزهاي عراق؛ هدررفت 400هزارتن هندوانه
اما تنها عامل افت قيمت صيفي جــات در هزينه هاي حمل و نقل 
نيســت. جلوگيري مقامات گمركي عراق از ورود هندوانه به اين 
كشــور، يكي ديگر از عواملي بود كه باعث شــد محصول هندوانه 
امسال صيفي كاران روي دستشان بماند. در شهرستان گچساران 
كه يكي از مهم ترين صادركننــدگان هندوانه به عراق به شــمار 
 مي آمد، با مسدودشــدن اين مرزها، 400هزار تن هندوانه هم در 

باغات هدر رفت. 
عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در اين زمينه توضيح مي دهد: 
ايران به كشــورهاي تركيه، آســياي ميانه و عراق هندوانه صادر 
مي كند اما بيشترين صادرات اين محصول به عراق است. اين وقفه 
اجباري در صادرات به اين كشــور آن هم درست در فصل برداشت 
لطمه جبران ناپذيري به صيفي كاران زد. از دست دادن بازار فروش 
عراق، مشــكل توليد مازاد بر مصرف هندوانه را دوچندان كرد. وي 
با تاكيد بر عواقب اجتماعي و فرهنگي افزون بر عواقب اقتصادي و 
زيان كشاورزان عنوان مي كند: تعيين الگوي كشت از وظايف اصلي 
دولت است اما در اين زمينه فقط جلسه گذاشته مي شود و گويا زمان 
اجرايي شدنش فرانرسيده است. دولت بايد با كمك گرفتن از اصناف 

و اتحاديه ها ميزان تقاضاي بازار را پيش بيني و با مديريت بهينه ذخاير 
طبيعي نوع محصول قابل كشت را براي كشاورز تعيين كند و كشاورز 
هم ملزم شود كه بر اساس همان برنامه عمل كند. همچنين موانع 
صادرات اين محصولات را از بين ببرد و صادرات را در درازمدت و نه 

بعد از فصل برداشت، تسهيل كند. 

 دولت دست دلالان را از بازار هندوانه كوتاه كند 
اما عنايت ا... بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز معتقد اســت: تغيير 
الگوي كشــت عامل نجات بخش صيفي كاران نيست بلكه از بين 

بردن فســاد موجود در بازار و جلوگيري از حضور دلالان است كه 
مي تواند از بار زيان صيفي كاران كم كند. وي عنوان مي كند: الگوي 
كشت هندوانه در سال جاري رعايت شده و ميزان كشت محصول با 
سال گذشته تفاوتي نكرده است. با اين وجود هندوانه كاران كه سال 
قبل محصول شان را به سادگي در بازار عرضه كردند امسال درگير 
مشكلات حل نشدني شده اند كه درنهايت به ورشكستگي آنها منجر 

شده است. 
بياباني مي افزايد: دولت بايد دســت دلالان را از بازار هندوانه كوتاه 
كند. هندوانه اي كه در بــازار كيلوگرمي 300 تــا 600 تومان به 

دست مصرف كننده مي رســد در مزارع با قيمت 30 تا 80 توماني 
از كشــاورز خريداري مي شــود. دلالان چنان نبــض بازار صيفي 
 را به دســت گرفته اند كه يك تن هندوانه را با منت از كشــاورزان
 30 تا 38 هزار تومان خريداري مي كنند و در بازار مصرف با چندين 
برابر قيمت به فروش مي رسانند. هرچند مسئولان با خريد توافقي 
برخي محصولات مثل گوجه فرنگي كمي از مشكلات كشاورزان 
كاشــته اند اما هندوانه كاران كه محصول شــان قابليت تبديل به 
فراورده هاي ديگر را ندارد و بايد مستقيما به بازار مصرف انتقال يابد، 

به شدت متضرر شده اند. 

گزارش »كسب و كار« از تبدیل مزارع هندوانه به چراگاهای دام

فریاد سر جالیز به جایی نمی رسد

تعيين نرخ كالاهاي استراتژيك از جمله 
گندم توسط دولت ها، در بيشتر كشورها 
روش متداولي اســت. به ايــن صورت 
كه دولت ها افزون بــر پرداخت يارانه به 
بخش كشــاورزي به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم از بهره برداران و كشاورزان حمايت مي كنند و با خريد 

تضميني، در فروش و بازاررساني محصولات نيز سهم دارند. 

سياست خريد تضميني محصولات كشاورزي به ويژه گندم براي 
حمايت از توليدكننده، چند ســالي اســت كه در كشور ما اعمال 
مي شود و دولت در فصل برداشت مراكز خريد تضميني در برخي 
شهرها و روستاها داير و با قيمت از پيش اعلام شده، گندم كشاورزان 

را خريداري مي كند. 
در قصد و نيت  دولت مبني بر خريد تضميني گندم از كشاورزان 
ترديدي وجود ندارد اما بر سر درســتي يا نادرستي اين سياست 
پرسش هايي مطرح است؛ نخست اينكه آيا قيمت هاي اعلام شده از 
سوي دولت كارشناسي شده است؟ آيا نمايندگاني از سوي كشاورزان 
در اين قيمت گذاري نقش داشته اند؟ چرا دولت توجه ويژه خود را 
تنها به خريد گندم معطوف مي دارد ولي ساير محصولات كشاورزي 

از چنين شرايطي برخوردار نيستند؟

 توجه به كشت جو و كلزا در دولت يازدهم
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران، 
دليل اصلي توجه دولت به خريد تضميني محصولات كشاورزي 
مانند گندم را در جايگاه اين كالاي استراتژيك مي داند و مي گويد: 
»گندم، ماده اصلي براي تهيه نان است و نان غذاي اصلي مردم ما را 
تشكيل مي دهد. بنابر اين نقش گندم در تامين امنيت غذايي كشور 

پررنگ تر است و همواره مورد توجه دولت ها قرار دارد.«
وي مي افزايد: »البته امسال قيمت تضميني ساير محصولات مانند 
جو، ذرت و كلزا هم از رشد بالايي برخوردار بوده است. براي نمونه 
قيمت جو در سال هاي قبل كيلوگرمي 300 تا 400 تومان تعيين 
مي شد اما امسال به 870 تومان رسيده و قيمت ذرت كه هر كيلوگرم 
450 تومان بود تا 870 تومان افزايش يافته است.«رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي استان مازندران به منابع محدود آب در كشور اشاره 
مي كند و مي گويد: »يكي ديگر از دلايل توجه دولت به گندم، نوع 
و فصل كشت اين محصول است. كشت گندم و جو در فصل بهار و 
پاييز به صورت ديم انجام مي شود و با توجه به كم آبي كه با آن مواجه 
هستيم، توجيه پذير است كه گندم همچنان محصول نخست و در 

كانون توجه باشد.«

 ظرفيت هاي كشت جو در كشور مناسب است
حيدرپور تصريح مي كند: »در توليد جو و افزايش كشت اين محصول 
داراي ظرفيت هاي مناسبي هستيم كه بايد از آنها به خوبي استفاده 
كنيم. در اين زمينه كمك و تجربه كشــاورزان نمونه و دانش فني 
كارشناسان و خبرگان بخش كشاورزي بسيار موثر است تا بتوانيم 
بخش بيشــتري از نيازهاي داخلي به خوراك دام را نيز پوشــش 
دهيم.«وي به افزايش بهره وري در كشاورزي تاكيد و اظهار مي كند: 

»بايد سطح زير كشت گندم ديم را از 4ميليون هكتار به 2/5ميليون 
هكتار كاهش دهيم و افزايش برداشــت را تا 500كيلوگرم در هر 
هكتار عملي كنيم. در حال حاضر تمام تلاش وزارت جهاد كشاورزي 
بر بهره وري بيشــتر، توســعه عمودي و مديريت مزرعه اســت و 
كارشناسان و كشاورزان نيز بايد به آن بپردازند.«رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان مازندران از طرح جديد وزارت جهاد كشاورزي 
براي تغيير الگوي كشت برخي محصولات خبر مي دهد و مي گويد: 
»وزارتخانه طرحي را در دستور كار دارد و برنامه اي را دنبال مي كند 
كه بر اســاس آن تا 5 يا 10 ســال آينده و در صورت تامين گندم 
كشور، از ميزان سطح زير كشت آن كم و به كشت سويا و كلزا افزوده 
مي شود.«در حالي كه 93 درصد از نياز خوراك دام و طيور صنعت 
دامپروري و مرغداري كشــور از راه واردات انجام مي شود و براي 

وارد كردن جو، ذرت و سويا بايد ميلياردها دلار بپردازيم، همچنان 
سياست ها به سود تعيين قيمت هاي اغواكننده و وسوسه انگيز گندم 
مي چربد )قيمت خريد تضميني گندم از سال گذشته 1050 تومان 
در هر كيلوگرم تعيين شد(. مسئولان و دولتمردان )وزارت كشاورزي 
و وزارت صنعت در گذشته(، تمام تلاش خود را برای خريد تضميني 
گندم كه اصطلاحا كالاي استراتژيك نام گرفته، به كار مي گيرند  اما 
حسن صفايي، رئيس سازمان مركزي تعاون روستايي از طرح هاي 

جديد دولت خبر مي دهد. 

 خريد تضميني، وظيفه قانوني سازمان تعاون روستايي
وي در اين زمينــه اظهار مي كند: »خريــد تضميني محصولات 
كشاورزي جزو وظايف قانوني و ذاتي سازمان تعاون روستايي است. 

در اين راستا سازمان تعاوني روستايي از نيمه فروردين ماه تاكنون 
2 ميليون و 905 هزار و 26 تن گندم از كشاورزان خريداري كرده 
و كل وجه خريد تضميني گندم نيز به كشــاورزان پرداخت شده 
است.«صفايي ادامه مي دهد: »افزايش ميزان خريد تضميني گندم 
نشان مي دهد سياست گذاري هاي دولت و جهاد كشاورزي در تعيين 
نرخ خريد تضميني و تامين نهاده هاي مورد نياز گندم كاران مطلوب 
بوده است. همچنين سازمان تعاون روستايي درصدد است تا سال 
آينده شاخص هاي كيفي در توليد گندم را نيز مورد نظر قرار دهد.«

وي با اشاره به اهميت ساير محصولات كشاورزي به ويژه محصولاتي 
كه در صنعت خوراك دام وطيور مصرف بيشتري دارند، مي افزايد: 
»در اين زمينه نيز تصميماتي گرفته شد و يكي ديگر از محصولاتي 
كه خريد تضميني آن آغاز شده و سازمان تعاون روستايي به آن ورود 

پيدا كرده كلزاست. از آنجا كه قيمت خريد تضميني اين محصول 
از كيلوگرمي هزار تومان در سال گذشته به 1900 تومان افزايش 
يافته، كشاورزان براي توليد و فروش آن به دولت انگيزه مضاعفي 
پيدا كرده اند.«رئيس ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، 
مي گويد: »كلزا در 26 استان كشور توليد مي شود. خريد تضميني 
آن از 19 استان كشور آغاز شده و تا نيمه مرداد امسال ادامه دارد. از 
ابتداي آغاز خريد تضميني كلزا تاكنون حدود 100 هزار تن از اين 
محصول از كشاورزان خريداري و به صنايع روغن كشي تحويل داده 
شده است.«به گفته صفايي، محصولات ديگر نيز مانند جو، انواع 
حبوبات از جمله نخود و... نيز جزو محصولاتي هستند كه دولت براي 
خريد تضميني آنها برنامه ريزي كرده و تا پايان شهريور ماه امسال 

انجام مي شود. 

»كسب وكار« بررسی می كند

گندم،  دردانه خرید تضمینی دولت
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كار و 
كارآفرین

مركز آمار ايران گزارش وضعيت بيكاري در زمســتان 
سال گذشته را منتشر كرد. در اين گزارش نرخ بيكاري 
عمومي كشــور 10/5درصــد، نرخ بيــكاري مردان 
9/1درصد و زنان 18/9درصد اســت. نرخ بيكاري در 
مناطق شهري كشور 11/3درصد، در بين مردان 9/4 
درصد و زنان 22/1درصد بوده است. نرخ بيكاري روستاهاي كشور 8/7 درصد 
اعلام شده؛ در اين مناطق نرخ بيكاری مردان 8/2 درصد و زنان 11 درصد اعلام 
شده است. بيشترين نرخ بيكاري به ترتيب به گروه هاي سني 20 تا 24 ساله ، 
15 تا 19 ساله و 25 تا 29 ساله اختصاص دارد. بيكاري عمومي در ميان زنان 
گروه سني 20 تا 24 ســاله 47/2 درصد است؛ 54/1درصد از زنان شهري اين 
رده سني و 28 درصد روستايي ها بيكار هستند. زنان 25 تا 29 ساله كشور نيز 

داراي 35 درصد بيكاري هستند. 

نگرانيازبيكاري15تا19سالهها
آلبرت بغزيان، اقتصاددان و استاد دانشگاه، آمار بالاي بيكاري در گروه سني 15 
تا 19 ساله را نگران كننده مي داند و مي گويد: در يك تعريف ساده نرخ بيكاري 
به معناي نسبت ميان افراد فعال و در سن اشتغال به افراد جوياي كار است. اگر 
فردي در سن اشتغال باشد اما به دنبال كار نگردد، بيكار محسوب نمي شود. وي 
در گفت وگو با »كسب و كار« مي افزايد: افرادي كه در سنين 15 و 19 ساله بيكار 
محسوب شده اند بايد جوياي كار بوده باشند. با توجه به اينكه اين گروه هنوز در 
سن تحصيل هستند آمار بالاي بيكاري آنها قابل تامل است چرا كه به احتمال 
زياد بخشي از اين افراد ترك تحصيل كرده اند. با توجه به رايگان و اجباري بودن 

تحصيل در ايران اين نكته چندان جالب نيست. 

25تا29سالهها؛توقعاتزياد،مهارتكم
اين استاد دانشــگاه درباره بيكاري افراد 25 تا 29 ساله مي گويد: براي تحليل 
دقيق اين آمار بايد جزئيات آن را اســتخراج كرد. بايد ديد چند درصد از افراد 
بيكار در اين گروه سني، تحصيل كرده دانشگاه هســتند و در چه رشته هايي 
تحصيل كرده اند. بغزيان ادامه مي دهد: آمارهاي مختلف نشــان مي دهند كه 
بيكاري فارغ التحصيلان دانشــگاهي در ايران نگران كننده اســت. نرخ بالاي 
بيكاري زنان شــهري نيز مي تواند گوياي اين نكته باشــد كه بسياري از آنها 
تحصيل كرده هستند و هر كاري را نمي پذيرند. وي مي افزايد: دانشگاه هاي ما 
بدون توجه به نياز بازار دانشجو تربيت مي كنند. دانش آموختگان مهارت لازم 
را ندارند در حالي كه توقعات آنها از نوع كار و ميزان دستمزد بالاست. در مقابل، 
براي كارفرمايان بيش از آنكه مدرك مهم باشد، مهارت اهميت دارد. در چنين 
وضعيتي فارغ التحصيلان دانشگاهي حاضر به پذيرش بعضي پيشنهادات شغلي 
نيستند و نوعي بيكاري داوطلبانه را انتخاب مي كنند. كارفرمايان نيز حاضر به 

استخدام بسياري از آنها نمي شوند. اين اقتصاددان بيان مي كند: البته بايد ديد 
كه آيا تمام فارغ التحصيلان جوياي كار هستند و نام آنها در جايي به ثبت رسيده 
است يا ما به صرف حضور آنها در سن فعال، اين افراد را بيكار محسوب كرده ايم. 
بعضي از آنها در مشاغل غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود مانند مشاغل خدماتي 
و بازارهاي تجاري مشغول هســتند. هر چند اين نوع اشتغال را مي توان نوعي 
بيكاري پنهان دانست ولي به هر حال آنها درآمد دارند و فعاليت آنها نيز تورم زا 
نيست. بغزيان مي گويد: براي حل اين مشكلات بايد ظرفيت پذيرش رشته هايي 
را كه فرصت شــغلي ندارند محدود كنيم و افراد را به سمتي سوق دهيم كه به 

جاي كسب مدرك به دنبال مهارت آموزي باشند. 

20تا24سالهها،كارگرسادهنميشوند
وي نگران كننده ترين بخش گزارش مركز آمار را مربوط به سنين 20 تا 24 ساله 

مي داند و مي افزايد: اين افراد معمــولا ازدواج نكرده اند و هزينه بالايي ندارند. 
بسياري از آنها يا به دانشگاه نرفته اند يا هنوز دانشجو هستند. در اين وضعيت 
بايد توقع كمتري   از كار داشــته باشــند و بپذيرند به عنوان كارگر ساده و با 
دستمزد پايين كار كنند. اما در عمل اينگونه نيست و آنها نيز حاضر به انجام هر 
كاري نيستند. اين استاد دانشگاه بيان مي كند: حل اين مشكل به برنامه ريزي 
براي تغيير فرهنگ كار در كشور نياز دارد به گونه اي كه افراد فقط به دنبال اخد 
مدرك يا فعاليت در مشاغل ساده و كسب بدون دردسر درآمد نباشند. آنها بايد 
بپذيرند كه چند سالي را به كارهاي ساده بپردازند تا با كسب مهارت به استادكار 

ماهري تبديل شوند. 

لزومايجادصنايعكاربر
بغزيان مي گويد: رفع مشكل بيكاری به سرمايه گذاري نياز دارد و خود اين امر 

نيازمند فضاي امن، منابع مالي و وجود تقاضا براي بازارهاي جديد است. كاهش 
تحريم ها و افزايش درآمد ارزي كشور مشكل منابع مالي را كاهش داده و با توجه 
به جمعيت بالا و كاهش واردات، بازارهاي مناسب نيز وجود دارد اما ما درباره 
فضاي سرمايه گذاري با مشكل مواجه هستيم.وي ادامه مي دهد: سرمايه گذاران 
ايراني به دليل شرايط پرنوســان اقتصادي، حاضر به ريسك كردن براي ايجاد 
بازارهاي جديد نيستند. آنها بيشتر به دنبال حضور در بازارهاي زودبازه مي روند 
و افق ديد گســترده  براي صادرات يا جايگزيني با كالايــي وارداتي را ندارند. 
اين اقتصاددان مي گويد: ســرمايه گذاران ما ترجيح مي دهند براي آنكه كمتر 
با محدوديت هاي قانون كار مواجه باشــند، كارگاه هــاي كوچك يا واحدهاي 
صنعتي تاسيس كنند كه به نيروي كار كمتري نياز داشــته باشند اما ما بايد 
سرمايه گذاري در صنايع كاربر را كه بيشــتر از تجهيزات به نيروي انساني نياز 

دارند افزايش دهيم. 

بررسی »کسب و کار«  از دلایل آمار بالای بیکاری در گروه سنی 20 تا 29 ساله

 شغل هست ، مهارت نیست

آمارهــا مي گويند كمتــر از 15درصد 
نيروي كار ايراني در بدو ورود به بنگاه هاي 
اقتصادي مهارت دارند. آمار بهره وري از 
اين هم نااميدكننده تر اســت؛ در حالي 
كه متوســط بهره وري در كشــورهاي 
توسعه يافته به 70درصد مي رسد مطالعات مختلف نشان مي دهند 
اين ميزان در ايران كمتر از 10درصد اســت. اين نكته ها را ســيد 
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار به »كسب و كار« 
مي گويد. به گفته وي از جمله مهم ترين مولفه هايي كه بر بهره وري 
اثر مي گذارد توانمندي نيروي انساني و مديريت منابع انساني در 
ســازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي است. قاسمي مي گويد: »گاهي 
اوقات نيروي كار شاغل در بنگاه ها مهارت و توانايي لازم را ندارند. 
در مقابل، گاهي نيروها، ماهر و توانمند هستند اما مديران نمي توانند 
به خوبي آنها را مديريت كنند. هر دو مشكل به نوعي در ايران ديده 

مي شود در نتيجه ما از نظر بهره وري در شرايط خوبي نيستيم. «
در چنين وضعيتي است كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به دنبال اجراي برنامه هايي براي افزايش بهره وري در بنگاه هاي 
اقتصادي است. اين وزارتخانه روز گذشته همايشي را با عنوان 
»نشست تخصصي استقرار نظام مديريت بهره وري« برگزار كرد. 
ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزيرتعاون در اين همايش، 
بهره وري را از الزامات عصر مدرن دانست و گفت: بدون افزايش 
اين مقوله ورود به عرصه رقابت و جهاني شدن معنايي ندارد.اما 
آيا با توجه به وضعيت مهارت نيــروي كار در ايران مي توان به 

افزايش بهره وري در كوتاه مدت اميدوار بود؟
مهمترينعاملبهرهوري؛منابعانساني

قاســمي، بهره وري را مجموعه عواملي تعريف مي كند كه با 
وجود ثبات در منابع باعث افزايش توليد يا درآمد ســازمان 
و بنگاه اقتصادي مي شــوند. به گفته وي عوامل  متعددي در 
اين امر دخيل هســتند از جمله تامين مــواد اوليه، بودجه و 
مديريت مالي، قيمت تمام شده كالا يا خدمات، برنامه ريزي 

و منابع انساني. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: نيروي انســاني و نحوه 
مديريت آن، مهم تريــن عوامل موثر بر بهره وري هســتند. 
شاخص هاي مختلفي بر ميزان بهره وري منابع انساني موثرند 
كه براي مثال مي توان به رضايتمنــدي، انگيزش، آموزش، 

مهارت و مديريت اشاره كرد. 
وي مي افزايد: اگر مديريت مجموعه، نظام شايستگي، جبران 
خدمات، تنبيه و پاداش دقيقي تعريف كرده باشــد، حقوق و 
دستمزد رضايت نيروي كار را تامين كند و به آموزش مداوم 

نيروي كار توجه شود، بهره وري او افزايش مي يابد. 

دانش،بينش،مهارتوتجربه
به گفته قاسمي، نيروي انساني توانمند بايد از دانش، بينش، 
مهارت و تجربه كافي برخوردار باشــد؛ در اين صورت است 
كه مي تواند عملكرد موثر و خلاقانه اي از خود نشــان دهد و 
بهره وري سازمان يا بنگاه اقتصادي را افزايش دهد اما اكثريت 

نيروي كار در ايران در هر 4 مقوله ضعف دارند. 
اين كارشناس بازار كار ادامه مي دهد: نيروي كار ما در بهترين 
حالت از دانش و تخصص دانشگاهي مناسب برخوردار است 
اما در سه بعد بينش به معناي مديريت كسب و كار، مهارت 
يا توانايي اســتفاده از ابــزار و تجربه كه همــان كارورزي و 
كارآموزي اســت كمبود دارد. البته شرايط فارغ التحصيلان 
رشــته هاي پزشــكي و پيراپزشــكي تا حدودي بهتر است 

 چرا كه آنها پيــش از ورود به بازار كار، كارآموزي بيشــتري 
را طي مي كنند. 

اهميتهدايتشغلي
وي مي گويد: توانمندي نيروي انساني نسبت به نحوه مديريت 
آن اهميت بيشتري دارد. نيروي انساني ماهر و توانا مي تواند 
تا حدودي پتانسيل خود را نشــان دهد و عاملي براي بهبود 

وضعيت باشــد. حتي در ســطحي بزرگ تر مي توان گفت، 
در ايران توسعه در بعضي از بخش ها بيشــتر از آنكه مديون 
مديريت دولتي باشد بر اثر توانايي افراد خلاق و شاخص رخ 
داده است. قاســمي مي افزايد: با وجود اين براي حل معضل 
بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي بايد به هر دو مقوله توانمندي 
نيروي انســاني و مديريت در كنار هم توجه كرد. اين استاد 
دانشگاه، هدايت شغلي را نيز بسيار مهم مي داند و مي گويد: 

با توجه به اينكه در حال حاضر كسب و كارها در ايران از نظر 
بهره وري در وضعيت بسيار نامطلوبي به سر مي برند، يكي از 
مولفه هاي مهم براي حل اين مشكل مشاوره صحيح شغلي و 
هدايت افراد به سمتي است كه با توانايي هاي جسمي و رواني 
آنها همخواني داشته باشــد. به گفته وي با توجه به شرايط 
موجود براي حل معضل كمبود بهره وري در ايران راه درازي 

در پيش است. 

مهارت پایین و مدیریت ضعیف، مهم ترین عوامل کمبود بهره وري در ایران هستند

بهره وري بنگاه هاي اقتصادي؛ كمتر از 10 درصد
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سبکزندگي

اين روزها براي زندگي مجردي نمي شود 
اندازه يك جهيزيه كامل هزينه كرد آن هم 
وقتي كه حتي نوعروسان هم برای خريد 
جهيزيه در پيچ و خم درآمدهاي اندك 
مانده اند. در چنين اوضاعی، سمســاري 
محلي است دندان گير براي جواناني كه تازه تشكيل زندگي داده اند 
يا كساني كه مي خواهند تجربه زندگي مجردي و دانشجويي داشته 

باشند.
شايدبار اولی كه وارد سمساری  مي شويد بوي كهنگي مانده و شكل 
و شمايل مغازه توي ذوق تان بزند و دل تان چرك شود اما درهمين 
مغازه ها جنس هايي پيدا مي شود كه نو هستند و نصف قيمت اصلي 

بازار به فروش مي رسند. 
در خيابان زرتشت چند سمساري و امانت فروشي در كنار همديگر 
به طور مسالمت آميز به كار خريد و فروش جنس دست دوم مشغول 
هستند. داخل مغازه هايشان برخلاف انتظار حتي كالاهاي كاملا نو 
هم پيدا مي شود. تختخواب، مبل، جا كفشي همه نو هستند. فروشنده 
وقتي تعجبم را مي بيند، مي گويد: »اينها مال عروسي بود. بيچاره يك 
هفته از عروسي اش نگذشــته بوده كه مچ شوهرش را گرفته و جدا 
شده، حالا همه جهيزيه اش را حراج گذاشته!اين سرويس خواب را 
مي بيني الان در بازار دست كم چند ميليوني قيمت دارد اما همه را 
سرجمع مي دهد 500 هزار تومن، تمام! بيچاره آتش زده به مالش!« 
وقتي مي پرسم اين وسايل نو هستند پس چرا آنقدر قيمت شان كم 
است، تعجب مي كند و مي گويد: »يعني چي خانم! جنس كه از بازار 
بياد خونه ميشه دســت دوم قيمتش هم نصف ميشه!« چند دختر 
جوان در حال زير و رو كردن اجناس داخل مغازه هستند، تختخوابي 
را مي پسندند و سر قيمت چانه مي زنند. تخت خواب يك نفره 60 
هزار تومان مي شود. فروشنده مي گويد: »بيا با تشكش 80 هزار تومان 
بده!«اما دوست او تشك را نمي خواهد و مي گويد: » معلوم نيست كي 
استفاده كرده و تشك دست دوم به درد نمي خورد. «وقتي علت خريد 
جنس دست دوم را مي پرسم مي گويد: »ما چند ماه است كه در تهران 
كارمنديم و تنها زندگي مي كنيم. واقعا صرف ندارد كه بخواهيم جنس 
نو بخريم. اكثر دوستانم هم از اين مغازه همه وسايل زندگي شان را با 
سه، چهار ميليون خريده اند. اگر بخواهم جنس نو بخرم بايد حدود 
20 ميليوني پياده بشم!«فروشنده اين سمســاري مي گويد:  اكثر 
مشتريانش را كساني كه خانه مجردي دارند يا دانشجوها تشكيل 
مي دهند. ادامه می دهد:» البته گاهي پيــش مي آيد خانواده تازه 
عروسي مي آيند و دور از چشــم خانواده داماد اگر جنسي نو باشد و 

معلوم نشود، براي جهيزيه مي خرند.« مغازه بعدي قدمتي طولاني 
در اين راســته دارد. مردي كه همه مي شناسندش. اكبر آقا مشهور 
سمساري هاي راسته است؛ كسي كه در مغازه اش هم جنس آنتيك 
و قديمي پيدا مي شود و هم جنس هايي كه بشود براي يك زندگي 
نو خريد و استفاده كرد. در دم و دســتگاهش كتاب هم وجود دارد. 
مي گويد يكي از خبرنگاران معروف كه اكنون آن طرف آب هاست از 
مشتريان پروپا قرص كتاب ها و كتابخانه هايش بوده است و هميشه 
از او خريد مي كرده. از شغلش راضي است و مي گويد: »ما ابزار دست 
مردم براي تشكيل يك زندگي كم هزينه هستيم. «در مغازه اش وسايل 
جالبي پيدا مي شود. از مبل هايي با رويه مخمل زرشكي تا لاله هايي كه 
اصل نيستند اما قديمي اند. اتوي برقي، قابلمه هاي استيل و تابلوهاي 
رنگ و روغن با طرح اليزابت و شاهزاده  هاي انگليسي كه در باغ ها قدم 
مي زنند. شاهزاده انگليسي از داخل تابلو به سماور برقي خيره شده و 
فكر نمي كرده قرار است در سمساري اي در مركز شهر چوب حراج 
بخورد. فروشنده مي گويد: »اينها ميراث يك مرده است كه بچه هايش 
به تازگي به ما فروخته اند.« مي پرسم اين اجناس از مد افتاده مشتري 
هم دارند؟!با اينكه خيلي بداخلاق و كم حرف است و همش سرش 
داخل يك كتاب قديمي اســت، مي خندد و مي گويــد: »بالاخره 
 هر جنسي مشــتري خودش را دارد، يعني هرچي از مد افتاد بايد 

بيندازيم دور؟!«

 سمساري، حاصل توافق فروشنده و مشتري
يكي از اعضاي اتحاديه سمساران و امانت فروشان تهران درباره اين 
شغل به »كسب و كار« توضيح مي دهد: »اجناس چون دست دوم 
هستند در حدود 15 تا 20 درصد زير قيمت كالاي نو قيمت گذاري 
مي شود. دو مرحله توافق وجود دارد كه سمسار جنس را مستقيم 
مي خرد يا جنس را در مغازه امانت مي گذارد تا بفروشند. اما اين شغل بر 
اساس توافق بين فروشنده و خريدار شكل مي گيرد و زياد نمي توان به 
قيمت و حد و حدودي كه تعيين مي شود اكتفا كرد. چون اين موضوع 
بر كالاي دست دوم دلالت مي كند و كالاي دست اول و نو نيست كه 
تعزيرات بر آن نظارت دارد.« اين عضو اتحاديه تاكيد مي كند: »ميزان 
دست دوم بودن هم از طريق خود كارشناس مشخص مي شود. در 
واقع سمساران كارشناس اين موضوع هستند. يخچالي كه يك سال 
كاركرد داشته با يخچال 10 ساله متفاوت است و بايد براساس توافق 
بين فروشنده و سمسار قيمت گذاري شود. به هر حال سمسار يا امانت 
فروش مبلغ را بر مبناي كالاي دست اول قيمت گذاري مي كند و در 
حدود 20 تا 30 درصد زير قيمت مي فروشد. عامل دوم قيمت گذاري 

تميز بودن جنس است. در ضمن نبايد فراموش شود، رضايت طرفين 
شرط فروش سمساري ها است و نقش اتحاديه سمساران نظارت بر 

جواز مغازه ها و نحوه قيمت گذاري اجناس است. «

 جنــس دســت دوم بــا نازل تريــن قيمــت!
سمساري هاي زيادي در سطح شهر وجود دارند كه در آگهي هاي 
روزنامه تبليغ مي كنند يا سال هاســت در يك محــل به اين كار 
مشغول هستند. فروشنده يكي از اين سمســاري ها كه در مركز 
شــهر واقع شــده و مشــتري هاي پرو پاقرص و دائمــي دارد به 

»كسب و كار« مي گويد: »اكثر مشــتري هاي ما كساني هستند 
كه طلاق مي گيرند يا مهاجران خارج كشــورند. ما اجناس شان 
را مي خريم. ما هيچ وقت از واســطه جنســي را نمي خريم، حتما 
 به خانــه مي رويم و خودمــان جنس را مي بينيم و كارشناســي

 مي كنيم. 
بــراي ايــن كار بايــد 200 تــا 300 ميليــون ســرمايه اوليه 
داشــته باشــيد كــه شــامل هزينه هــاي مغــازه و خريــد و 
ماليــات مي شــود. از ســويي ديگر، خريــد جنــس اماني هم 
ديگر از مد افتاده و منســوخ شــده است. چون ســودي ندارد.« 

 ايــن فروشــنده مي گويــد: »رونق شــغل ما خيلــي هم خوب
 نيست. 

چون تا وقتــي براي خــودت اعتباري كســب نكني كســي از 
تو جنس دســت دوم نمي خرد چون فكر مي كند خراب اســت. 
البته مــا جنس را بــه قيمــت روز مي خريم و 10 درصد ســود 
مي گيريم. حالا جنس را اگر نــوي نو هم بخريــد وقتي به خانه 
بيايد مي شود نصف قيمت و دســت دوم و كار ما از آن لحظه آغاز 
 مي شود. فروش جنس دســت دوم با نازل ترين قيمت و كم ترين

 سود!«

 »کسب و کار« بازار خرید و فروش کالا های دست دوم را بررسی می کند

سمساریهایمجردپرست!

شغل هاي كاذب اطراف ما را گرفته اند. 
شغل هايي كه نمي دانيم به دليل غم نان 
است كه ايجاد شده اند يا نياز جامعه آنها 
را به اين سمت كشــانده. يك توفان در 
تهران نشان داد كه نصابان ماهواره چه 
درآمدي دارند آن هم از نوع كلان! حالا 
بايد براي درست كردن آنتن ماهواره تان وقت بگيريد. انگار به مطب 
دكتر مراجعه كرده ايد. آنها مثل گربه هستند به محدوده همديگر 
وارد نمي شوند و وقتي براي نصب آنتن ماهواره تماس مي گيريد، 
مي گويند: »اول بايد آدرس محل ســكونت تان را بگويي.« وقتي 
مي گويم: »فاطمي« ســريع جواب مي دهد: »اصلا من پا توي آن 
منطقه نمي گذارم. فاطمي منطقه آقا قدرت است. ما مثل گربه ها 
مي مونيم محدوده داريم، توي محدوده همديگه هم وارد نميشيم!« 
بعد از توفان تهران معلوم شد كه نصابان كسب و كار پردرآمدي دارند 
اگرچه اين روزها باز در اخبار خبر مي رسد كه ديش هاي سمت غرب 
تهران را جمع كرده اند. محمد كه خودش از نصابان ماهواره است و 
10 سال است اين شغل را دارد، مي گويد: »هرچه بيشتر ماهواره ها را 
جمع كنند به نفع ماست، چون تقاضاي نصب بيشتر مي شود و كار ما 
رونق بيشتري مي گيرد.« اين حكايت شغلي كاذب است كه از لحاظ 

قانوني منع دارد ولي شغل هاي كاذب هم در جامعه وجود دارند. 

 بعد از توفان 2هزار نفر مشتري پيدا کردم!
محمدكه فوق ليسانس مكانيك از دانشگاه صنعتي شريف دارد، 
مي گويد: »در رشته خودم نتوانســتم به درآمد دلخواهم برسم. 
الان با نصب كردن چند ديش در روز درآمد ماهانه ام خيلي بيشتر 
از يك مهندس مكانيك اســت. اوايل كه درسم تمام شده بود در 
آموزشگاه تدريس مي كردم، بعد شركت زدم كه ورشكست شدم. 
حالا هم از شغلم راضي هســتم.« وقتي مي پرسم راست است كه 
 بعد از توفان تهران مشــتري و درآمدتان چند برابر شــده است؟

مي گويد: »بلــه. آنقدر زياد بــود كه حالم از كار بهــم مي خورد. 
اصلا بريده ام. طوري شــده كه من ديگر از ســاعت 6 بعد از ظهر 
به بعد تلفن هايم را جــواب نمي دهم. اگر بگــم روزي 2هزار نفر 
زنگ مي زننــد، اغراق نمي كنــم!« مي خنــدد و مي گويد: »اين 
چند وقت از ســاعت 9 صبح تا يك نصفه شــب ســركار بودم.« 
از نرخ ديش هاي ماهــواره مي گويد: »ديش گــردون موتور دار 
خيلي خوبــه. اصلا در توفــان ديش گــردون موتورداركه وصل 
 كرده بــودم بــا وزش باد نيفتــاد. قيمــت اين ديش هــا هم از
 350، 400هزار تومان شروع مي شوند و رسيور اچ دي هم از 300 
هزار تومان به بالاست و دستمزد نصب ديش موتوردار با معمولي 
متفاوت اســت. من خودم براي نصب موتوردار 100 هزار تومان 
دستمزد مي گيرم چون نصبش خيلي  سخت است. در اين چند 
وقت كه باد آمد من روزي 6 تا ديــش موتور دار فروختم. اوايل كه 
توفان آمده بود وقتي مي رفتم بالاي پشت بام ها وحشت مي كردم. 
يك عالمه ديش كج و معوج به هر ســمتي پرتاب شده بود عين 
جاهايي كه قحطي مي آيد و همه جاي شهر درب و داغون مي شود.« 
وقتي مي پرسم زمان توفان شديد تهران كجا بودي؟ باز مي خندد 
و مي گويد: »معلومه سركار. رو پشت بوم. اصلا باد داشت خودم را 

مي برد. لاغرم هستم. چند قدم رفتم تا لبه پشت بام و نزديك بود 
بيفتم پايين.« معلوم است كه چند سال اســت در اين شغل كار 
مي كند، اسم تمام رســيورها و مدل ها را مي داند. از مدلي كه به 
اينترنت وصل مي شود تا يك مدل خيلي معمولي كه گران قيمت 
هم نباشد. رسيور دست دوم هم دارد و با قيمتي ارزان تر مي فروشد. 
اما خودش بهترين رسيور را حدود قيمت 500 هزار تومان مي داند 
و پيشنهاد مي دهد، بخريم. اما تاكيد مي كند: »بايد حتما قبلش 
براي نصبش وقــت بگيريد.« مي گويد: »ايــن روزها كه از خواب 
بيدار مي شوم، يك سره عذرخواهي مي كنم و شرمنده نقل دهنم 
شده. تازه اين خيلي بد است، دارم مشتري هاي اصليم را از دست 
مي دهم. چون سرم شلوغ است، به همه مشتري ها نمي رسم و كم كم 

مشتري هايم مي پرند!«

 نصاب ماهواره پروازي!
اين شغل كاذب متاســفانه فقط در تهران متقاضي ندارد بلكه در 
شهرستان ها هم از نصابان خوب دعوت مي كنند كه ديش هايشان را 
تنظيم كنند. محمد خودش از نصاباني است كه به همه جاي ايران 

براي نصب ديش رفته است. مي خندد و مي گويد: »ما مثل استادان 
پروازي هستيم با اين تفاوت كه استاد نصب ماهواره ايم و كلاس روي 
پشت بام است! دليل موفقيتم هم اين است كه سرعتم خيلي بالاست 
و سريع كار را انجام مي دهم. به من پول بدهند همه جا مي روم. الان 
يك دكتر در شمال شهر مشتري من است، آن قدر كارم خوب بوده 
تمام ماهواره هاي ويلاهاي شمال، لواسان و دماوندش را من نصب 
كرده ام. به قدري دقيق جهت يابي مي كنم كه من را روي دســت 
مي برند!« بالاخره بعد از اصرارهاي زياد راضي مي شود بگويد ماهي 
چند ميليون درآمد دارد آن هم از يك شغل كاذب! اما اين شغل كاذب 
هم مشكلات خودش را دارد. وقتي مي پرسم تا حالا گير نيفتادي، جا 
مي خورد و مي گويد: »چرا ! گير هم افتادم. جريمه هم شدم. ولي اين 
تقصير من نيست كه مردم دلشان مي خواهد جم و فارسي وان ببينند، 
من بايد تاوان پس بدهم؟! وقتي ماهواره ها را جمع مي كنند مردم هي 
زنگ مي زنند بيا، وصل كن ! اين تقصير منه!؟ بايد به مردم بگويند، 

ماهواره نبينيد وگرنه من صورت مساله هستم.«
سعيد از كساني است كه نه به دليل شور جواني و هيجان، ماهواره 
نصب مي كند بلكه ســن و سالي از او گذشــته، به قول خودشان 

كهنه كار اين شغل كاذب است. وقتي مي گويم بعد از توفان حسابي 
بازار كارت گرم شده اســت؟ اعتراض مي كند و مي گويد: »اصلا 
اين طور نيست. همه فكر مي كنند الان ما حسابي وضع مان خوب 
شده و حسابي مشــتري جمع كرده ايم ولي اين توفان باعث شد 
ما مشــتري هاي قديمي مان را هم از دســت بدهيم. چون هر بار 
زنگ مي زنند ما به علت ازدحام مشــتري مجبوريم مشتري هاي 
هميشگي مان را هم از دست بدهيم. سرمان شلوغ شده ولي چه 

فايده كه ضررش بيشتر از سودش شده است. 
وقتي در روز 50 تا زنگ خور دارم چــه فايده، من كه نمي توانم به 
همه جا سر بزنم. قبل از توفان من روزي 7 جا سر مي زدم ولي الان 
نمي توانم همه را ساپورت كنم. بالاخره كار ما طوري نيست كه مثل 
مغازه دارها وقتي سرمان شلوغ شد، كارگر اضافه كنيم. حتي پول 
بيشتر هم بگيريم، نمي توانيم مشــتري هاي دائمي مان را حفظ 
كنيم. اين ديد اشتباهي است كه در اين چند وقت ما ميلياردي پول 

درآورديم، ما قبل توفان هم مشتري داشتيم.«
 سعيد هم به ســختي درباره دســتمزدش صحبت مي كند اما 
مي گويد: »من براي يك ويزيت ساده ديش و جهت يابي 50 هزار 

تومان مي گيرم! تا باقي قضايا كه كانال يابي و نصب و... اســت كه 
هزينه هاي خودش را دارد.«

 توفاني بر ديش هاي ماهواره
توفاني كه چنــدي پيش تهــران را درنورديد، ديش هــا را از جا 
درآورد، تنظيمات كانال ها را به هم ريخت و نشــان داد يك شغل 
كاذب و پنهان در تهران وجــود دارد كه درآمــد ميليوني از آن 
به دســت مي آيد.  بيش از 2 ميليون ديش روي پشــت بام هاي 
 پايتخت نصب اســت كــه البته اين آمــار بســيار خوش بينانه
 اســت.  در اين ميان اگــر در جريــان حادثه اخير تنهــا 10 درصد 
ديش هــاي ماهــواره خانوارهــاي ســاكن پايتخت آســيب ديده 
باشــد و نياز به نصب مجدد يــا تنظيم جهت باشــند، گردش مالي 
 10 ميليــاردي بــراي نصابــان ماهــواره تخميــن زده مي شــود. 
نصابــان ماهــواره شــغلي كاذب دارنــد كــه آن هــم بي مخاطره 
نيست.دســتگير مي شــوند،جريمه مي دهنــد و حتــي درتوفان 
 اخيــر نزديك بــود در حيــن كار از فــراز بام هــا به قعر آســفالت 

پرتاپ شوند! 

 »کسب و کار« از درآمد ميليوني نصابان ماهواره در تهران گزارش می دهد

فرمانروایانبامها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسي در بر هه اي از زندگي اش نااميدي را تجربه مي كند. 
گاهي درباره چيزي به مســخرگي يك فرصت كاري از دست 
رفته. گاهي نيز درباره چيزي بامعناتــر، مثل يك انتخابات 
رياســت جمهوري. در اين نوشــتار با ما همراه باشــيد تا 
 راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمــدن با نااميدي را با هم 

مرور كنيم. 
تماشاي سخنراني پذيرش شكست هيلاري كلينتون به من 
يادآوري كرد كه مديريت احســاس نااميدي مي تواند چقدر 
چالش برانگيز باشد. فقط مي توانم تصور كنم چه حسي دارد كه 
بعد از يك عمر خدمت يك انتخابات را ببازي، صدها ميليون 
دلار سرمايه گذاري را از دست بدهي . نامزدي خسته كننده و 

برگزاري كمپين حتما براي او ويرانگر بوده است. 
هنوز باوجود ســيل عواطفي كه وزير امور خارجه كلينتون 
بايد تجربه كرده باشد، اين وضعيت را با ذكاوت، كلاس و وقار 
خاص خودش مديريت كرد. وقار او در عين شكست بايد براي 
همه كســاني كه مجبورند نااميدي را مديريت كنند، به ويژه 

كارآفرينان، الگو باشد. 
كارآفريني براي بنيانگذاران مثل ســوار شدن در يك ترن 
هوايي است. وقتي به يك كســب وكار فكر مي كنيد، دو نوع 

سرمايه وجود دارد: سرمايه گذاري پولي و عاطفي. 
از بين افراد يك ســازمان، معمولا بنيانگذاران بيشــترين 
ســرمايه گذاري عاطفي را دارند. هرچه باشد، آن كسب وكار 
بچه شــان اســت و براي كارآفرينان زندگي كار است و كار، 
زندگي. بد يا خوب، هر چيزي كه براي يك كسب وكار يا در آن 

اتفاق مي افتد، به نوعي شخصي است. 
وقتي نااميــدي از راه مي رســد – كه هميشــه اين اتفاق 

مي افتد – مي توانيد خيلي راحــت بگذاريد در چندين 
جبهه شــما را زمينگير كند. با اين حال، به خاطر 

شــركت، تيم و درايت خود، بايــد بياموزيد 
 چطور به طرزي مثبت بــا اين وضعيت كنار

 بياييد. 
من در بســياري از زمينه ها تخصص 

ندارم اما حــوزه اي كه در آن تجارب 
 زيادي دارم، كنار آمدن با نااميدي 

است. دوست دارم آنچه طي اين 
سال ها آموخته ام زا به اشتراك 
بگذارم تا دوستان كارآفرينم 
بتوانند بهتر با چالش هايي كنار 
بيايند كه در زندگي شان با آنها 

روبه رو مي شوند. 

قوي بمانيد و ظاهرتان را 
حفظ كنيد

به شــدت  نگرش هــا 
 واگيردارهســتند، به ويژه در 

يك ســازمان كوچك. اين امر 
در جنبه هاي بسياري صدق 

مي كند اما به ويژه درباره 
نگرش رهبــر مهم 

است. اگر يك تيم رهبر را در حالتي افسرده ببيند، مثل آتش 
همه جا پخش مي شــود. براي رهبران حياتي است كه چهره 

خود را حفظ كنند. 
من به عنوان يك روش پنهــان كردن حقيقت به اين كار نگاه 
نمي كنم، ابدا، بلكه مساله آن است كه اجازه ندهيد احساسات 
گريزان تان روحيه اطرافيان تان را تحــت تاثير قرار دهد. به 
نظر مســخره مي آيد اما رهبران خوب با آه و ناله كردن فخر 

نمي فروشند. 
من در طول دوره حرفه اي ام تجــارب زيادي براي كنار آمدن 
با نااميدي كســب كرده ام. اتفاقي هست كه خيلي خوب در 
ذهنم مانده اســت. من فرصت داشــتم با گروهي كه به آنها 
اعتماد داشتم، احترام مي گذاشتم و تحسين مي كردم معامله 
دگرگون كننده اي انجام دهم اما درنهايت به لطف نيروهايي 

خارج از كنترل من، با شكست مواجه شد. 
دردناك بود اما فهميــدم نمي توانم اجازه دهــم نااميدي 

شخصي ام بر عملكردم يا روحيه اعضاي تيمم تاثير بگذارد. 
تنها راه كنار آمدن با نااميدي تشخيص و پذيرش آن و حركت 

به سوي چيزهاي بزرگ تر و بهتر بود. 

هنگام شكست هم باوقار باشيد
شكســت هيچ لذتي ندارد و كار خيلي راحتي اســت كه 
بگذاريد عواطف بر شــما غلبه كند. مهم نيست آن موقع 
چقدر ناراحت، ســرخورده، يا عصباني هستيد، توانايي 
نشان دادن وقار تحت فشــار يكي از تحسين برانگيزترين 
ويژگي هايي اســت كه يك رهبر مي تواند داشته باشد. با 
اين حال، به ندرت به طور طبيعي اتفــاق مي افتد؛ بايد در 
طول زمان پرورش داده شــود. وقتي بــا نااميدي روبه رو 
مي شــويد، ســعي كنيد موقعيت را با وقار، فهم و احترام 
كنترل كنيد.  وقتي خبرهاي نااميدكننده دريافت مي كنم، 
تلاش مي كنم مطمئن شوم طرف ديگري كه دخيل است، 
تحسين مرا به خاطر تمام كارهايي كه در آن راه انجام گرفت، 
تشخيص دهد. درحالي كه همه چيز آنطور كه مي خواهيم 
پيش نمي رود، وقتي تمام افراد دخيــل در يك موقعيت 
آن را با افتخار، احترام و شفافيت مديريت كنند، آينده با 

فرصت هايي براي همكاري مجدد، درخشان مي ماند. 
كنترل نااميدي آن لحظه با وقار و بزرگــي، در ايجاد احترام 

متقابل بسيار موفق عمل مي كند. 

به پيشروي فكر كنيد، مهم نيست چه مي شود
كســب وكار، مثل زندگــي، فوتبــال و سياســت، بازي 
سانتي مترهاست. من متوجه شده ام بيشتر كسب وكارهاي 
موفق توســط مجموع تمام تصميم هاي كوچك و تعاملاتي 
تعريف مي شوند كه هر روز رخ مي دهند، نه توسط حركات 
راهبردي عظيم. اين حقيقت ســاده مسئوليت را بر 
عهده رهبران و تيم ها مي گــذارد كه از تك تك 
لحظات بهره ببرند. هنگام مواجهه با نااميدي 
مي توانيد تســليم شكست شــويد يا به 
پيشروي ادامه دهيد. افراد موفق شجاعت 
واقعي را نشــان مي دهنــد و حتي در 
برابر نااميدي و موانع، ســانتي متر 
 به  ســانتي متر و لحظه به لحظه جلو
 مي روند. صرف نظر از آنكه هيلاري 
كلينتون چه احساســي داشت، 
نمي توانم در ميــان چهره هاي 
سرشناس به مثال امروزي بهتري 
فكر كنم كه در برابر شكســت 
و نااميدي وقار را نشــان دهد. 
كارآفرينان بايد توجه و تلاش 
كنند دفعه بعــد كه با نااميدي 
مواجه مي شــوند، بــا نصف 
 درايت كلينتون پاســخ نشان 

دهند. 
منبع: فوربس

ترجمه: بازده 

راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمدن با نااميدي

 هزينه فرصت چيست؟
هزينه فرصــت، هزينــه فرصت ســرمايه 
يــا هزينــه فرصــت از دســت رفتــه بــه 
معنــي هزينه هــاي ناشــي از رد بهتريــن 
اخــذ هنــگام  در  جايگزيــن   گزينــه 

 يك تصميم است. 
علاوه بر اين از مفهوم هزينه فرصت مي توان 
در يافتن مزيت نسبي در تجارت نيز بهره برد. 
البته بيشتر اوقات در اقتصاد هزينه فرصت در 
پروژه هاي اقتصادي مطرح مي شــود و هدف 
اصلي از طرح آن نيز بررسي تخصيص بهينه 

منابع موجود است. 
پس مي توان گفت يكي از مفاهيم كليدي كه 
در نظريه پردازي درباره سرمايه گذاري نقش 

محوري دارد، مفهوم هزينه فرصت است. 
هزينه فرصت كه به آن عباراتي چون هزينه 
اقتصادي، هزينه واقعي يا قيمت ســايه نيز 
مي گوينــد، همان هزينه اي اســت كه براي 
فرصت هاي از دست رفته پرداخت  مي شود. 

زماني كه درباره مصرف منابع كمياب )داراي 
محدوديت مصرف(، جهت توليد كالايي معين 
از كالايي ديگر چشم پوشي مي كنيم، در واقع 
آن كالاي ديگر را جهت توليد كالاي معيني، 
قرباني كرده ايم و اين كاهش توليد )كالاي فدا 
شده( را مي توان به منزله هزينه توليد كالاي 
معين تلقي كرد كه به آن هزينه فرصت گفته 

مي شود. 
اگر يك فرد يا يــك بنگاه، از ميــان چندين 
انتخاب متفاوت يكي را برگزيند، هزينه فرصت 
اين فرد يا بنگاه، معادل است با هزينه مرتبط با 
بهترين انتخاب ممكن از بين ساير انتخاب هاي 
باقيمانده كه از آن صرف نظر شده است. مفهوم 
هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين اينكه 
منابع كمياب به صورت كارا مورد استفاده قرار 
گرفته اند يا نه، بازي مي كند. بنابراين محدود به 
هزينه هاي پولي يا مالي نمي شود و هر چيزي 
كه داراي ارزش باشــد و از آن صرف نظر شده 
باشــد، مي تواند به عنوان هزينه فرصت تلقي 
شــود. از آن جمله مي توان بــه هزينه واقعي 
محصول صرف نظر شــده، زمان يــا تفريح  از 

دست رفته اشاره كرد. 

مفاهيم اقتصادی آموزش

برايان تريسي
ديــد بلندمــدت داشــته باشــيد و اجــازه ندهيــد موانع 
 زودگذر شــما را نگــران و تمركزتــان را از اهــداف بلندمدت

 منحرف كنند.
هــر چيــزي را كــه امــروز در زندگي تان 
داريــد خودتــان بــه دليــل ويژگي هاي 
شــخصيتي تان بــه ســوي خــود جذب 
 كرده ايــد و بعــد از ايــن هــم همينطور 

خواهد بود. 
 بــراي خودتــان مشــخص كنيــد كه به 
عنــوان يك فروشــنده حرفــه اي به چه 
ارزش هايــي متعهد هســتيد و بــه خاطر 
 هيچ كس و هيچ چيز و هيــچ عاملي آنها را

 زيرپا نگذاريد.  در تمام لحظات و در هر فرصتي با خودتان گفتگوي 
دروني مثبت داشته باشيد.فروشندگان برتر 

با ساير فروشندگان رقابت نمي كنند. 
آنها در واقع با عملكردهاي گذشته خودشان 

رقابــت مي كنند و آنهــا رقيب 
 جدي خودشــان 

هستند.

اصول موفقيت 

كلاهبرداري ، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ،معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبــرداري كاري بــر پايــه فريــب 
اســت. كلاهبــرداري جرمي اســت كه 
در اثــر تحــولات اجتماعي ايجــاد و از 
جرائــم عمومــي محســوب مي شــود؛ 
يعنــي در صــورت گذشــت شــاكي، 
 تعقيــب يا اجــراي حكــم متوقــف نمي شــود و حكــم صــادره اجرا 
خواهد شد. در اين صورت جامعه به عنوان مدعي عمومي وارد عمل شده و 
فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم خواهد كرد، زيرا چنين فردي 
علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر مادي و معنوي به افراد مي شود؛ 
امنيت عمومي جامعه را برهم مي زنــد و جامعه دچار ضرر مادي و معنوي 

خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شيوه هاي كلاهبرداري، مي توان جرم 

كلاهبرداري را به دو دسته اينترنتي و غير اينترنتي تقسيم كرد.
 محيط انجام كلاهبرداري در دو شــيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هر چند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراســته 
باشــد كلاهبردار نيســت؛ ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پــوش و داراي 
ظاهري آراســته، ولخرج و خوش برخورد هســتند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حــرص و طمع افــراد ديگر را برانگيختــه و بــا دادن وعده هاي مالي 
آنها را اغفــال مي كنند. اين افراد درجه ريســك پذيري طــرف مقابل خود 
را بالا برده و به حدي حرفــه اي برخورد مي كنند كه امــكان تفكر و تجزيه 
و تحليل را از طــرف مقابل خود مي گيرنــد؛ در اين حالت كافي اســت كه 
فرد كمي غفلــت يا طمع كنــد. در بين فريب خــوردگان اينگونــه جرائم، 
 همه اقشــار جامعه را مي توان ديد و ايــن موضوع مختص به گروه يا قشــر
 خاصي نيست. چه بســا افراد تحصيلكرده با موقعيت اجتماعي مناسب هم 
طعمه اينگونه ســود جويان قرار مي گيرنــد. از اينرو هنــگام انجام هرگونه 
معامله مانند ســرمايه گذاري هاي اقتصادي، انجام مشــاركت مدني، خريد 
و فروش ملك، مغازه، ماشــين يا ســاير قراردادهــا، بهتر اســت در ابتدا از 
كســاني كه در اين حرفه فعاليت دارند و در اين حوزه تجربه كافي را كسب 
كرده اند پرس و جو شــود. چون ما نخســتين و آخرين فردي نيســتيم كه 
مي خواهيم يك پلاك ثبتــي را خريداري كنيم يا فعاليــت اقتصادي انجام 
دهيم. از انجام معامله و تنظيم قرارداد عجولانه خــودداري كنيد و از طرف 
مقابل بخواهيد كه فرصت و زمان مناســبي به شــما جهت اخذ مشــاوره از 
ديگــران بدهد. اصول اســناد و مدارك ايشــان را مشــاهده و حتما اصالت 
آن را از مرجع صادر كننده، جويا شــويد. در برخورد با افــرادي كه گذري و 
ناشــناس و يك باره وارد زندگي شما شده اند و شــما هيچ شناختي نسبت 
 به آنها نداريد، هوشيارتر باشيد و نســبت به اطلاعاتي كه به شما مي دهند،
 تحقيق كنيد. با كســي تنظيم قرارداد كنيد كه در درجه اول، اصول اســناد 
به نام آنها باشــد. اســناد تجاري ای را كه مي گيريد در متن قــرارداد ذكر 
كنيد و صادر كننده اين اســناد، همان طرف معامله باشد و اگر اسناد تجاري 
مشتري را به شــما مي دهند، آن را ظهرنويسي كنند. در رعايت مفاد قرارداد 
 متعهد باشــيد و قبل از امضاي متن قرارداد حتما با وكلا و مشاوران حقوقي

 مشورت كنيد.

امنيت

10 كاري كه مديران چابك بايد متفاوت انجام دهند 
۱- كار كمتر

كار در جريان را در سطح ســبد محصول محدود كنيد، اتلاف را حذف و 
تمركز ايجاد كنيد، كارهاي موازي كمتري انجام دهيد. مســائل را ساده 

نگاه داريد. 
۲- اكتشاف و تطبيق 

به جــاي دنبال كردن برنامه اي مشــخص، اكتشــاف كنيد و خــود را با 
آموخته هاي تان تطبيق دهيد. 

۳- يادگيري سريع
چرخه هاي بازخورد را كوتاه كنيد، تحمل پذيرش اشتباهات را داشته باشيد 

و براي يادگيري و بهبود مستمر ارزش قائل شويد. 
4- يك تيم ، يك هدف 

براي جلوگيري از انباشــته شــدن كارها، تيم هايي محصول محــور، متحد و 
چندتخصصي با هدفي مشترك تشكيل دهيد و سياسي كاري را سركوب كنيد. 

۵- تمركز روي ارزش 
به جاي هزينه، روي ارزش تمركز كنيد. ارزش را هر چه زودتر و به تدريج 

تحويل دهيد و روي ساخت محصول درست تمركز كنيد. 
۶- توانمندسازي تيم ها

با الهام بخشــيدن و تعامل با تيم ها، فرصتي براي ايجاد محرك هاي ذاتي 
مانند اختيار، تسلط و هدف فراهم كنيد. 
۷- پذيرش واقعيت هاي سخت 

در پذيرش مشكلات و واقعيت هاي سخت باز عمل كرده و تيم خود را در 
حل مشكلات ياري و حمايت كنيد و همواره به ياد داشته باشيد كه چابكي 

مشكلات شما را حل نمي كند، بلكه آنها را براي تان نمايان مي سازد. 
۸- افكار بزرگ، شروع كوچك 

چشم اندازي بزرگ داشته باشيد ولي آن را در بخش هاي كوچك تحويل 
دهيد. 

۹- همكاري
نقش خود را به خوبي ايفا كرده و اعضاي تيم خود را حمايت كنيد و به افراد 

فرصت دهيد كه حضوري فعال در پروژه ها داشته باشند. 
۱۰- رهبري نمونه بودن

ابتدا خود چابك باشيد، از تكنيك هاي آن استفاده كنيد، اصول چابكي را در 
معرض نمايش قرار دهيد و مانند رهبري خدمتگزار رفتار كنيد. 

نکته


